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Kawiarnia Magnolia
Mała kawiarnia na skraju parku
Kolei niegdyś warszawsko-wiedeńskiej
W minionej epoce wybudowana
Jak tamta epoka tak wyglądała
W Milanówku zielonym
Kawiarnia Magnolia trwała

Wpadali do niej licealiści
Młodzi Panowie, powabne Panie
Dystyngowani srebrni Panowie
Dystyngowane srebrne Panie
Opowiadali o tym co było
Co jest i co się stanie

Licealiści dyskutowali
Powabne Panie chłonęły uczucia
Srebrni Panowie i srebrne Panie
Pili herbatę, aromatyczną kawę
Czasem do tego, łyczek
Czegoś rozgrzewającego

Przyszłość z teraźniejszością
Przeszłość z szafą grającą
Licealiści i zakochania
Srebrni Panowie i srebrne Panie
Cicho szeptali i rozmawiali
O świecie, który kochali

Kawiarnia Magnolia
W zielonym Milanówku
Trwała…

To wiersz, piosenka dla tych, których czas przeminął, trwa i przeminie. 
To wiersz, piosenka o  kawiarni Magnolia w Milanówku, w której spoty-
kają się przeszłość z teraźniejszością i wyczuwalna jest przyszłość, która 
będzie naszą przeszłością. Jacek Rudnicki
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z obrad senatu pam
Na posiedzeniu Senatu w dniu 22 kwietnia 2009 r. 
podjęto uchwały w sprawach:

zatwierdzenia sprawozdania Uczelnianej Komi- –
sji Wyborczej Pomorskiej Akademii Medycznej 
w Szczecinie z organizacji, przebiegu i wyni-
ków wyborów do kolegiów elektorów, organów 
jednoosobowych, przedstawicieli do organów 
kolegialnych oraz osób pełniących inne funk-
cje z wyboru na Wydziale Lekarsko-Biotechno-
logicznym i Medycyny Laboratoryjnej na okres 
kadencji trwającej do 31 maja 2012 r.;
zmian w Regulaminie studiów Pomorskiej Aka- –
demii Medycznej w Szczecinie;
zmiany Regulaminu studiów doktoranckich  –
Pomorskiej Akademii Medycznej w Szczecinie;
ustalenia szczegółowych terminów postępowania  –
rekrutacyjnego na studia stacjonarne i niestacjo-
narne w Pomorskiej Akademii Medycznej w Szcze-
cinie na rok akademicki 2009/2010:  na Wydział 
Lekarski, Wydział Lekarsko-Stomatologiczny,  
Wydział Nauk o Zdrowiu,  Wydział Lekarsko-Bio-
technologiczny i Medycyny Laboratoryjnej;
ustalenia warunków i trybu rekrutacji na sta- –
cjonarne i niestacjonarne studia doktoranckie 
prowadzone na Wydziale Lekarskim i Wydziale 
Lekarsko-Stomatologicznym w Pomorskiej Aka-
demii Medycznej w Szczecinie w roku akademic-
kim 2010/2011;
przekształcenia Katedry Gastroenterologii; –
zmiany nazwy Samodzielnej Pracowni Toksyko- –
logii Leków i Farmakoekonomiki na Samodzielną 
Pracownię Farmakologii;

Na posiedzeniu Senatu w dniu 27 maja 2009 r. 
pozytywnie zaopiniowano:

mianowanie dr. hab. Jacka Gronwalda na sta- –
nowisko profesora nadzwyczajnego w PAM;
powołanie dr hab. Elżbiety Gawrych do funkcji  –
kierownika Katedry i Kliniki Chirurgii Dziecięcej 
i Onkologicznej;
powołanie dr. hab. prof. PAM Mariusza Lipskiego  –
do funkcji kierownika Zakładu Stomatologii 
Zachowawczej Przedklinicznej i Endodoncji 
Przedklinicznej;

powołanie dr. hab. Aleksandra Falkowskiego  –
do funkcji kierownika Zakładu Radiologii Zabie-
gowej.

Ponadto zatwierdzono sprawozdanie finansowe za 
2008 r. po weryfikacji przez biegłego rewidenta oraz 
zaopiniowano wnioski o Nagrody Ministra Zdro wia 
za osiągnięcia naukowe i dydaktyczne w 2008 r.

Podjęto uchwały w sprawach:
utworzenia na Wydziale Nauk o Zdrowiu  –
Pomorskiej Akademii Medycznej w Szczecinie 
studiów podyplomowych w zakresie: fizjotera-
pia w kardiologii i profilaktyce chorób układu 
krążenia;
utworzenia na Wydziale Nauk o Zdrowiu  –
Pomorskiej Akademii Medycznej w Szczecinie 
studiów podyplomowych w zakresie: fizjote-
rapia w onkologii i profilaktyce chorób nowo-
tworowych;
zmiany Uchwały Nr 110/2008 w sprawie utwo- –
rzenia na Wydziale Nauk o Zdrowiu Pomorskiej 
Akademii Medycznej w Szczecinie studiów pody-
plomowych w zakresie: zdrowie publiczne – zarzą-
dzanie i marketing;
przekształcenia Samodzielnej Pracowni Biochemii  –
i Chemii Medycznej w Zakład Biochemii i Żywie-
nia Człowieka;
utworzenia na Wydziale Nauk o Zdrowiu Pomor- –
skiej Akademii Medycznej w Szczecinie kierunku 
studiów dietetyka na poziomie studiów pierw-
szego stopnia;
utworzenia na Wydziale Nauk o Zdrowiu Pomor- –
skiej Akademii Medycznej w Szczecinie kierunku 
studiów położnictwo na poziomie studiów dru-
giego stopnia;
utworzenia na Wydziale Nauk o Zdrowiu Pomor- –
skiej Akademii Medycznej w Szczecinie kierunku 
studiów zdrowie publiczne na poziomie studiów 
drugiego stopnia;
zmiany Uchwały Nr 6/2009 z dnia 4 lutego  –
2009 r. w sprawie zmiany Uchwały Nr 72/2008 
i Uchwały Nr 73/2008 z dnia 28 maja 2008 r. 
dotyczących ustalenia zasad i trybu przyjmowa-
nia kandydatów na studia w Pomorskiej Akade-
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mii Medycznej w Szczecinie w roku akademickim 
2009/2010;
uchylenia Uchwały Nr 5/2009 z dnia 4 lutego  –
2009 r. dotyczącej zmiany Uchwały Nr 73/2008 
z dnia 28 maja 2008 r. w sprawie ustalenia zasad 
i trybu przyjmowania kandydatów na studia 
w Pomorskiej Akademii Medycznej w Szczecinie 
na Wydziale Nauk o Zdrowiu w roku akademic-
kim 2009/2010;
zmiany Uchwały Nr 48/2008 z dnia 18 marca  –
2009 r. w sprawie zmiany Uchwały Nr 72/2008 
z dnia 28 maja 2008 r. dotyczącej ustalenia zasad 
i trybu przyjmowania kandydatów na studia 
w Pomorskiej Akademii Medycznej w Szczeci-
nie na Wydziale Lekarskim i Wydziale Lekar-
sko-Stomatologicznym w roku akademickim 
2009/2010;
zmiany Uchwały Nr 61/2009 z dnia 22 kwiet- –
nia 2009 r. dotyczącej ustalenia szczegółowych 
terminów postępowania rekrutacyjnego na stu-
dia stacjonarne i niestacjonarne w Pomorskiej 
Akademii Medycznej w Szczecinie na Wydział 
Lekarski i Wydział Lekarsko-Stomatologiczny 
na rok akademicki 2009/2010;
zmiany Uchwały Nr 62/2009 z dnia 22 kwietnia  –
2009 r. dotyczącej ustalenia szczegółowych ter-
minów postępowania rekrutacyjnego na studia 
stacjonarne w Pomorskiej Akademii Medycznej 
w Szczecinie na Wydział Lekarsko-Biotechnolo-
giczny i Medycyny Laboratoryjnej na rok aka-
demicki 2009/2010;
zmiany Uchwały Nr 63/2009 z dnia 22 kwietnia  –
2009 r. dotyczącej ustalenia szczegółowych ter-
minów postępowania rekrutacyjnego na studia 
na Wydziale Nauk o Zdrowiu na rok akademicki 
2009/2010;
ustalenia zasad i trybu przyjmowania kandyda- –
tów na studia w Pomorskiej Akademii Medycznej 
w Szczecinie na Wydziale Lekarskim i Wydziale 
Lekarsko-Stomatologicznym w roku akademic-
kim 2010/2011;
ustalenia zasad i trybu przyjmowania kandyda- –
tów na studia w Pomorskiej Akademii Medycznej 
w Szczecinie na Wydziale Lekarsko-Biotechno-
logicznym i Medycyny Laboratoryjnej w roku 
akademickim 2010/2011;
ustalenia zasad i trybu przyjmowania kandyda- –
tów na studia w Pomorskiej Akademii Medycznej 
w Szczecinie na Wydziale Nauk o Zdrowiu w roku 
akademickim 2010/2011;

zmiany Regulaminu studiów podyplomowych  –
Pomorskiej Akademii Medycznej w Szczecinie;
wyrażania zgody na realizację i finansowanie  –
projektu pn. „Wyposażenie bazy dydaktycznej 
dla dietetyki” – nowego kierunku kształcenia 
w Pomorskiej Akademii Medycznej w Szcze-
cinie;
zatwierdzenia rocznego sprawozdania finanso- –
wego Samodzielnego Publicznego Szpitala Kli-
nicznego nr 1 im. prof. Tadeusza Sokołowskiego 
PAM w Szczecinie za 2008 rok oraz Samodziel-
nego Publicznego Szpitala Klinicznego nr 2 PAM 
w Szczecinie za 2008 rok;
zatwierdzenia planu finansowego, planu inwe- –
stycyjnego oraz planu remontów Samodziel-
nego Publicznego Szpitala Klinicznego nr 1 im. 
prof. Tadeusza Sokołowskiego PAM w Szczecinie 
na 2009 rok;
zatwierdzenia planu finansowego oraz planu rze- –
czowego Samodzielnego Publicznego Szpitala Kli-
nicznego nr 2 PAM w Szczecinie na 2009 rok;
zmiany Statutu Samodzielnego Publicznego Szpi- –
tala Klinicznego nr 2 PAM w Szczecinie.

Na posiedzeniu Senatu w dniu 15 czerwca 2009 r. 
podjęto uchwały w sprawach:

utworzenia Oddziału Klinicznego Chirurgii  –
Plastycznej, Endokrynologicznej i Ogólnej na 
Wydziale Lekarskim;
zmiany Statutu Pomorskiej Akademii Medycznej  –
w Szczecinie;
ustalenia kryteriów oceny kandydata ubiega- –
jącego się o stopień naukowy doktora habilito-
wanego nauk medycznych lub o tytuł naukowy 
profesora;
ustalenia kryteriów oceny dorobku naukowego  –
przy zatrudnianiu lub awansowaniu na stano-
wisko adiunkta, profesora nadzwyczajnego oraz 
profesora zwyczajnego;
zmiany Statutu Samodzielnego Publicznego  –
Szpitala Klinicznego nr 1 im. prof. Tadeusza 
Sokołowskiego PAM w Szczecinie.

Ponadto pozytywnie zaopiniowano:
powołanie kierowników na kolejny okres:  –
prof. Jana Lubińskiego – Zakład Genetyki i Pato-
morfologii oraz dr. Wojciecha Podrazy – Katedra 
i Zakład Fizyki Medycznej;
powołanie kierowników: dr Violetty Sulżyc- –
-Bielickiej – Samodzielna Pracownia Onkolo-
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gii Klinicznej oraz dr. inż. Jerzego Pastusiaka 
– Samodzielna Pracownia Informatyki i Badań 
Jakości Kształcenia.

Na posiedzeniu Senatu w dniu 24 czerwca 2009 r. 
podjęto uchwały w sprawach:

powołania do funkcji kierowniczych na kolejny  –
okres: dr. hab. prof. PAM Romualda Bohatyrewi-
cza – Klinika Anestezjologii i Intensywnej Terapii, 
prof. dr. hab. Dariusza Chlubka – Katedra Bio-
chemii i Chemii Medycznej, dr. hab. prof. PAM 
Tomasza Grodzkiego – Oddział Kliniczny Chirur-
gii Klatki Piersiowej, prof. dr. hab. Piotra Gutow-
skiego – Klinika Chirurgii Naczyniowej, Ogólnej 
i Angiologii, prof. dr. hab. Andrzeja Sikorskiego – 
Katedra i Klinika Urologii, prof. dr. hab. Andrzeja 
Żyluka – Klinika Chirurgii Ogólnej i Chirurgii 
Ręki, prof. dr. hab. Floriana Czerwińskiego – 
Katedra i Zakład Anatomii Prawidłowej i Klinicz-
nej, prof. dr. hab. Ireneusza Kojdera – Katedra 
i Klinika Neurochirurgii, dr. hab. prof. PAM 
Bogusława Czernego – Samodzielna Pracow-
nia Farmakologii, dr. hab. prof. PAM Macieja 
Kołbana – Katedra i Klinika Ortopedii i Trau-
matologii Dziecięcej, prof. dr. hab. Jerzego 
Samochowca – Katedra i Klinika Psychiatrii, 
dr n. hum. Lilianny Wdowiak – Samodzielna 
Pracownia Edukacji Medycznej; powierzenia 
obowiązków kierownika dr. n. med. Arturowi 
Mierzeckiemu – Samodzielna Pracownia Kształ-
cenia Lekarza Rodzinnego i dr n. med. Marioli 
Lembas-Sznabel – Samodzielna Pracownia Medy-
cyny Paliatywnej; 

utworzenia na Wydziale Lekarsko-Biotechnologicz- –
nym i Medycyny Laboratoryjnej Katedry Onkologii, 
w skład której wchodzą: Klinika Chirurgii Ogólnej 
i Onkologicznej, Zakład Genetyki i Patomorfologii, 
Oddział Kliniczny Radioterapii oraz Samodzielna 
Pracownia Onkologii Klinicznej;
utworzenia Oddziału Klinicznego Anestezjologii  –
i Intensywnej Terapii Dorosłych i Dzieci;
uchwalenia planu finansowego Pomorskiej Aka- –
demii Medycznej w Szczecinie na 2009 rok;
utworzenia na Wydziale Lekarsko-Stomatologicz- –
nym Pomorskiej Akademii Medycznej w Szcze-
cinie studiów podyplomowych w zakresie neu-
rokognitywistyki w patologii i zdrowiu; 
przeprowadzenia naboru uzupełniającego na kie- –
runek higiena dentystyczna;
przeniesienia przedmiotu pierwsza pomoc przed- –
lekarska dla studentów pierwszego roku studiów 
na kierunku lekarskim z Zakładu Historii Medy-
cyny i Etyki Lekarskiej do Samodzielnej Pracowni 
Propedeutyki Nauk Pielęgniarskich;
zmiany Statutu Samodzielnego Publicznego  –
Szpitala Klinicznego nr 1 im. prof. Tadeusza 
Sokołowskiego PAM w Szczecinie;
zmiany Statutu Samodzielnego Publicznego Szpi- –
tala Klinicznego nr 2 PAM w Szczecinie.

Pozytywnie zaopiniowano powołanie prof. dr hab. 
Marii Czeszyńskiej do funkcji kierownika Kate-
dry Położnictwa i Ginekologii oraz dr. hab. Marka 
Kamińskiego do funkcji kierownika Oddziału Kli-
nicznego Chirurgii Hepatobiliarnej.

DB

Podobnie jak w ubiegłych latach Pomorska 
Akademia Medyczna okazała się najlepszą uczel-
nią w regionie w rankingu szkół wyższych opra-
cowanym przez „Perspektywy” i „Rzeczpospolitą”. 
Dwudzieste pierwsze miejsce wśród uczelni publicz-
nych i siódme wśród uczelni medycznych to wynik 
lepszy niż w poprzednim roku, w którym zajęliśmy 
miejsca odpowiednio 26. i dziewiąte. Tuż przed 
nami, na szóstym  miejscu znalazła się Akademia 
Medyczna w Gdańsku (obecnie Gdański Uniwersy-

tet Medyczny), wyprzedzając PAM zaledwie o 0,07 
punkta. 

Pomorska Akademia Medyczna uznana została 
za najbardziej wielokulturową uczelnię w kraju. 
Wysoko oceniono rozwój kadry naukowej, liczbę 
nadanych stopni naukowych, liczbę publikacji, 
dostępność dla studentów kadr wysokokwalifikowa-
nych, a także warunki korzystania z biblioteki. 

Dagmara Budek

ranKInG szKÓŁ WYŻszYCH 2009
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a za najbardziej doniosłe upamiętnienie dziedzictwa 
narodowego uznano wieżę Bazyliki Archikatedralnej 
w Szczecinie –  kategoria Dziedzictwo.

Dagmara Budek

molekularnych, w tym opracowanych testów DNA 
na czele z testem BRCA-1, oraz przeprowadzenie 
populacyjnego programu przesiewowego.

Pozostali zwycięzcy plebiscytu: najpiękniejszym 
obiektem użyteczności publicznej został Pazim – 
kategoria Obiekt,  jako najciekawszą kreację prze-

strzeni publicznej oceniono ogród 
dendrologiczny i pałac w Przele-
wicach – kategoria Przestrzeń, 
za najważniejsze przedsięwzięcie 
infrastrukturalne uznano Pro-
gram poprawy jakości wody dla 
Szczecina – kategoria Inwestycja, 
najdonioślejszym wydarzeniem 
kulturalnym były The Tall Ships’ 
Races 2007 – kategoria  Kultura, 
najwybitniejszymi sportowcami 
zostali Marek Kolbowicz i Konrad 
Wasielewski – kategoria Sport, 

W zorganizowanym przez Urząd Marszałkowski 
przy współudziale „Kuriera Szczecińskiego” kon-
kursie dla mieszkańców województwa zachod-
niopomorskiego, zatytułowanym „Ucieszmy się 
z wolności! 20 lat RP”, prof. Jan Lubiński został 
bohaterem 20-lecia w kategorii Człowiek. W gło-

sowaniu czytelników „Kuriera” wygrał 
m.in. z Anną Augustynowicz, Henrykiem 
Sawką, prof. Aleksandrem Wolszczanem, 
prof. Władysławem Filipowiakiem i kapi-
tanem Ludomirem Mączką. 

Profesor Jan Lubiński, podsumo-
wując minione 20 lat, za największe 
osiągnięcie uznał stworzenie systemu 
diagnostyki i opieki nad rodziną z genetycznymi 
predyspozycjami do nowotworów, w tym powstanie 
ogólnopolskiej sieci onkologicznych poradni gene-
tycznych, wdrożenie do codziennej praktyki badań 

proF. Jan LubIŃsKI 
boHaterem 20-LeCIa rp
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zaCHodnIopomorsKI nobeL 2009 
monIKa bIaŁeCKa

Już po raz dziewiąty Zachodniopomorski Klub 
Liderów Nauki przyznał Zachodniopomorskie 
Noble. W dziedzinie nauk medycznych otrzymała 
go dr hab. n. med. Monika Białecka z Katedry Far-
makologii PAM. 

Monika Białecka jest absolwentką PAM, zatrud-
nioną na stanowisku adiunkta w Zakładzie Far-
makologii Doświadczalnej i Klinicznej Katedry Far-
makologii PAM. Jej specjalizacją jest neurologia. 
W 1996 r. obroniła rozprawę doktorską pt. „Wpływ 
bioflawonoidów i lecytyny na przebieg miażdżycy 
doświadczalnej u królików”, a w 2009 r. rozprawę 
habilitacyjną na temat „Analiza wybranych czynni-

ków genetycznych mediatorów procesu zapalnego 
oraz wolnorodnikowego w etiopatogenezie sporadycz-
nej choroby Parkinsona”. Jej dotychczasowy dorobek 
naukowy obejmuje 41 publikacji, w tym rozdziały 
w książkach oraz artykuły zamieszczone w recenzo-
wanych czasopismach zagranicznych i krajowych.

Zainteresowania zawodowe zachodniopomor-
skiej noblistki dotyczą trzech zagadnień: właści-
wości farmakologicznych surowców pochodzenia 
naturalnego; znaczenia czynników genetycznych 
w etiopatogenezie chorób układu nerwowego (choro-
bie Parkinsona); znaczenia farmakogenetyki w sku-
teczności i bezpieczeństwie leczenia. 
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Badania prowadzone przez doc. Bia-
łecką dotyczą analizy związków między 
polimorfi zmami wybranych czynników 
genetycznych, będących mediatorami 
procesu zapalnego oraz wolnorodniko-
wego a etiopatogenezą sporadycznej 
choroby Parkinsona. Uzyskane wyniki 
mogą mieć znaczenie w leczeniu cho-
roby Parkinsona. Potwierdzenie roli 
zwiększonej syntezy TNF-α w etiopa-
togenezie ChP może dać podstawy 
do badań nad skutecznością leków 
hamujących syntezę TNF-α lub blo-
kujących receptory dla tej cytokiny 
w terapii neuroprotekcyjnej. Tym 
samym leczenie ChP, dotychczas 
objawowe, ma szansę działać rów-
nież na jedno z ogniw patogenetycz-
nych choroby Parkinsona.

Docent Monika Białecka jest 
mężatką, jej mąż Piotr jest orto-
pedą. Mają 14-letnią córkę Martę 
i psa Ptyśka. Hobby to malarstwo, 
głównie okresu impresjonizmu, 
i podróże.

BR
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mICHaŁ post Laureatem 
4tH baLtIC sea ConFerenCe In medICaL sCIenCes

Michał Post, student piątego roku Wydziału 
Lekarskiego Pomorskiej Akademii Medycznej 
w Szczecinie, został laureatem konferencji nauko-
wej dla studentów medycyny i młodych lekarzy 4th 
Baltic Sea Conference in Medical Sciences, która 
odbywała się w dniach 23-26 kwietnia br. w Warsza-
wie. Ponad 600 uczestników z 20 krajów zaprezento-
wało łącznie kilkaset prac naukowych i klinicznych. 
Obydwie prace przedstawione przez Michała Posta, 

przygotowane wspólnie z Ewą Wunsch, absolwentką 
PAM, zdobyły najwyższe wyróżnienia. W największej 
sesji naukowej tej konferencji – sesji internistycz-
nej – projekt: „Evaluation and validation of psy-
chometric hepatic encephalopathy score (PHES) in 
Polish population” zdobył pierwsze miejsce. Został 
również wyróżniony nagrodą specjalną Warszaw-
skiego Oddziału Towarzystwa Internistów Polskich. 
Natomiast drugi projekt: „Critical fl icker frequency 
does not correlate with fatigue and quality of life 
in patients with primary biliary cirrhosis” zdobył 
nagrodę specjalną prezydenta Polskiego Towarzy-
stwa Nadciśnienia Tętniczego.

Michał Post, zapytany o swoje zainteresowanie 
hepatologią, odpowiedział: „Decyzję o przystąpieniu 
do Koła Hepatologicznego przy Samodzielnej Pra-
cowni Hepatologii PAM podjąłem ponad rok temu, 
w trakcie zajęć z gastroenterologii i hepatologii pro-
wadzonych przez prof. Piotra Milkiewicza. Profesor 
w bardzo ciekawy, a przede wszystkim praktyczny 
sposób przekazywał nam swoją wiedzę. Wraz z kole-
gami uczyliśmy się interpretować dane kliniczne 
i laboratoryjne, stawiać pierwsze diagnozy oraz ana-
lizować potencjalne sposoby leczenia. Uświadomiłem 
sobie, iż aby zajmować się hepatologią, trzeba mieć 
bardzo obszerną wiedzę z całej interny, ponieważ 
powikłania przewlekłych chorób wątroby dotyczą 
niemal wszystkich narządów i układów. 

Michał Post z opiekunem Koła 
prof. Piotrem Milkiewiczem
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Profesor Jerzy Samochowiec został wybrany 
na członka Zarządu Europejskiego Towarzystwa 
Badania Uzależnienia od Alkoholu ESBRA (European 
Society of Biological Research on Alcoholism).

Towarzystwo to powstało w 1988 r. i jest mię-
dzynarodową organizacją non-profi t skupiającą 
naukowców i praktyków specjalizujących się 
w leczeniu uzależnień, w tym głównie od alkoholu. 
ESBRA promuje badania nad biologicznym podło-
żem uzależnienia od alkoholu, co dwa  lata organi-
zuje kongresy (ostatni był w czerwcu br. w Helsin-
kach), kolejny odbędzie się  w 2011 r. w Wiedniu. 

proF. JerzY samoCHoWIeC 
CzŁonKIem zarządu esbra

Organizatorem będzie Klinika Psychiatrii Uniwer-
sytetu Wiedeńskiego i Austriackie Towarzystwo 
Addyktologii.

ESBRA we współpracy z innymi organizacjami 
corocznie organizuje też interdyscyplinarne sym-
pozja tematyczne – najbliższe we wrześniu 2010 r. 
w Heidelbergu (Niemcy). Tematem przewodnim 
będzie „Alkohol a nowotwory”. Ofi cjalnym czasopi-
smem ESBRA jest „Alcohol and Alcoholism” znajdu-
jące się na liście fi ladelfi jskiej (IF=2,0), publikowane 
przez Oxford University Press.

BR

Obecnie, w ramach działalności Koła, zajmuję 
się chorobami autoimmunologicznymi oraz ence-
falopatią wątrobową. W badaniach nad pierwotną 
marskością żółciową współpracujemy z ośrodkami 
w Toronto i San Diego. Jest to dla mnie szczególnie 
ważne, gdyż uczy patrzenia na medycynę z różnych 
perspektyw. Poza tym bardzo cieszę się z faktu, 
iż w ramach Koła mam możliwość poznania zagad-
nień związanych z transplantacją wątroby. Jest 
to wyjątkowa okazja, ponieważ poza Szczecinem 
przeszczepy wątroby wykonywane są w Polsce tylko 
w Warszawie i Katowicach.

Chciałbym też dodać, iż wśród pięciu studentów 
PAM, który otrzymali stypendium naukowe mini-
stra zdrowia w ciągu ostatnich trzech lat, aż trzech 
to członkowie naszego koła”.

Dagmara Budek
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W tym roku już po raz siódmy Fundacja na rzecz 
Wspierania Rozwoju Polskiej Farmacji i Medycyny 
przyznała granty w konkursie na finansowanie pro-
jektów badawczych.

Tegoroczny konkurs przebiegał pod hasłem „Prace 
oryginalne wnoszące istotne wartości do medycyny 
i farmacji”. Nagrodzonych zostało pięć projektów 
spośród 20 nadesłanych wniosków. Łączna wartość 
przyznanych w tym roku grantów na prowadzenie 
badań naukowych to ponad 1,5 mln zł.

Od momentu powstania w 2001 r. do Fundacji 
wpłynęło ponad 300 projektów prac badawczych. 
W wyniku postępowania konkursowego granty 
otrzymało już 45 zespołów naukowych. Realizacja 
wybranych prac jest finansowana przez Fundację. 
Środki finansowe przeznaczone na działalność sta-
tutową w całości pochodzą z budżetu Polpharmy. 
Firma przekazała na ten cel już 14 mln zł.

W 2006 r. Fundacja uruchomiła program sty-
pendialny adresowany do młodych naukowców, 

medYCznY Grant nauKoWY 
dLa barbarY doŁĘGoWsKIeJ

promujący najzdolniejszych doktorantów uczelni 
medycznych. Raz na dwa lata przyznawane są w dro-
dze konkursu stypendia naukowe w wysokości 
10 tys. zł. Obecnie trwa druga edycja programu. 
Fundacja jest również fundatorem pierwszej nagrody 
w Ogólnopolskim Konkursie Prac Magisterskich 
Wydziałów Farmaceutycznych, organizowanym 
przez Polskie Towarzystwo Farmaceutyczne. 

Jednym z laureatów tegorocznego konkursu 
została dr n. med. Barbara Dołęgowska z Katedry 
Diagnostyki Laboratoryjnej i Medycyny Molekularnej 
PAM w Szczecinie. Ukończyła analitykę medyczną 
w Akademii Medycznej w Łodzi (obecnie Uniwersytet 
Medyczny). Od 1997 r. jest związana z Pomorską 
Akademią Medyczną. W 2000 r. uzyskała stopień 
doktora nauk medycznych i drugi stopień specja-
lizacji z zakresu diagnostyki laboratoryjnej.

Główna tematyka badań dr Dołęgowskiej to 
enzymy antyoksydacyjne w erytrocytach u pacjentów 
dializowanych, równowaga prooksydacyjno-anty-
oksydacyjna w okresie niedokrwienno-reperfuzyj-
nym podczas przeszczepiania nerek, równowaga 
prooksydacyjno-antyoksydacyjna w erytrocytach 
i płytkach pacjentów poddanych operacji tętniaka 
aorty brzusznej, u których dochodzi do czasowego 
niedokrwienia dolnej połowy ciała, z następczą reper-
fuzją, metabolizm kwasu arachidonowego u pacjen-
tów dializowanych oraz po przeszczepieniu nerek, 
a ostatnio wpływ wysiłku fizycznego na homeostazę 
ustrojową u ludzi o zróżnicowanym poziomie aktyw-
ności ruchowej i wydolności fizycznej.

W wolnych chwilach dr Dołęgowska z przyjem-
nością uprawia turystykę wysokogórską i pieszą, 
pływanie i tenis (niedawne odkrycie). Uwielbia 
książki Joanny Chmielewskiej (wszystkie!) i muzykę 
Rachmaninowa i Czajkowskiego. Interesuje się też 
historią – zwłaszcza pierwszej połowy XX w. w Pol-
sce, ale nie historią złożoną z wojen, rewolucji, bitew 
czy wielkich nazwisk, lecz historią zwykłych ludzi 
(takich jakich można zobaczyć na starych zdjęciach). 
Obecnie obiektami nr 1 jej zainteresowań są ptaki 
naszego regionu. 

Jacek Rudnicki
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Dwie doktorantki z Katedry Farmakologii PAM: 
mgr Urszula Adamiak – doktorantka z Zakładu 
Farmakokinetyki i Terapii Monitorowanej oraz 
mgr Agnieszka Lener – doktorantka z Zakładu 
Farmakologii Doświadczalnej i Klinicznej, zostały 
laureatkami konkursu organizowanego przez Woje-
wódzki Urząd Pracy w Szczecinie w ramach projektu 
„Inwestycja w wiedzę motorem rozwoju innowacyj-
ności w regionie”. Projekt ten był współfi nansowany 
przez Unię Europejską w ramach Europejskiego 
Funduszu Społecznego i budżet państwa. 

Głównym celem projektu było uzyskanie róż-
norodnych rozwiązań technicznych i technolo-
gicznych w postaci rozpraw doktorskich, publi-
kacji, informatorów lub patentów,  ważnych dla 
rozwoju regionu przede wszystkim w sektorze 
gospodarki, ale również ochrony zdrowia i kul-
tury. Badania podjęte przez doktorantki doty-
czyły choroby Parkinsona oraz reumatoidalnego 
zapalenia stawów (RZS). 

Tematy prac doktorskich: „Aspekty farmako-
kinetyczne racjonalizacji terapii L-dopą w opar-
ciu o oznaczanie stężenia L-dopy i jej metabolitu 
u pacjentów z chorobą Parkinsona” (mgr U. Ada-
miak) oraz „Rola polimorfi zmu metaloproteinaz 
w patogenezie i farmakoterapii reumatoidalnego 
zapalenia stawów” (mgr A. Lener) zostały uznane za 
ważne i istotne w sektorze ochrony zdrowia i wyróż-
nione stypendium ogólnym. 

Ważnym aspektem podjętych badań było określe-
nie wpływu stężenia L-dopy i jej metabolitu na czę-
stość i nasilenie fl uktuacji ruchowych i dyskinez 
u pacjentów z chorobą Parkinsona oraz określenie 
genetycznie uwarunkowanego polimorfi zmu genów 
kodujących metaloproteinazy u chorych z RZS. 
Badania te mogą przyczynić się do stworzenia 
zasad indywidualnej i optymalnej terapii choroby 
Parkinsona oraz RZS.

prof. dr hab. Barbara Gawrońska-Szklarz
Zakład Farmakokinetyki i Terapii Monitorowanej

suKCes naszYCH doKtoranteK
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punKtaCJa JednosteK pam 
na podstaWIe aLGorYtmu 

za Lata 2006–2008
Wzorem lat ubiegłych prezentujemy Państwu 

wykaz liczby punktów, które uzyskały jednostki 
naukowo-dydaktyczne Pomorskiej Akademii Medycz-
nej, wynikający z obowiązującego w uczelni algo-
rytmu oceniającego działalność w latach 2006-2009. 
Algorytm obowiązuje od wielu lat i zawiera w sobie 
również dane niezbędne do oceny parametrycznej 
uczelni, według której przyznawana jest kategoria 
poszczególnym wydziałom. 

Od roku 2009 po raz pierwszy uczelnia ma 
dostęp do bibliograficzno-abstraktowej bazy danych 
Scopus, opracowanej przez Elsevier. Zawiera ona 
ponad 29 mln abstraktów z ponad 16 tys. czaso-
pism przeszło 4 tys. wydawców. Obejmuje literaturę 
naukową z dziedziny medycyny, techniki, nauk spo-
łecznych od 1966 r. i jest aktualizowana codziennie. 

Scopus obejmuje wszystkie czasopisma indekso-
wane w bazie Medline.

W tym roku wartość jednego punktu w działal-
ności statutowej wynosi 39,26 zł, a w badaniach 
własnych 6,28 zł. Wynika to ze zmniejszonej dotacji, 
którą uczelnia otrzymała w roku 2009 na działal-
ność naukową. 

Uprzejmie proszę o nadsyłanie pisemnych uwag, 
komentarzy i sugestii, które mogłyby stać się pod-
stawą do dyskusji nad wprowadzeniem do obowią-
zującego algorytmu stosownych poprawek zwiększa-
jących obiektywność oceny aktywności naukowej 
poszczególnych jednostek uczelni. 

prof. dr hab.  Andrzej Ciechanowicz 
prorektor ds. nauki

punKtaCJa JednosteK pam na podstaWIe aLGorYtmu

Zakład Genetyki i Patomorfologii 7 950,0
Katedra Biochemii i Chemii Medycznej 3 656,0
Zakład Patomorfologii 3 516,0
Zakład Farmakologii Doświadczalnej 
i Klinicznej 3 399,0
Zakład Biochemii Klinicznej i Molekularnej 2 898,0
Zakład Farmakokinetyki i Terapii 
Monitorowanej 2 849,5
Zakład Patologii Ogólnej 2 314,0
Klinika Nefrologii, Transplantologii 
i Chorób Wewnętrznych 2 092,0
Zakład Fizjologii 2 091,0
Klinika Gastroenterologii i Chorób 
Wewnętrznych 2 017,5
Klinika Hipertensjologii i Chorób 
Wewnętrznych 1 957,0
Katedra i Klinika Psychiatrii 1 799,5
Klinika Kardiologii 1 706,5
Klinika Reumatologii i Chorób 
Wewnętrznych 1 632,0

Samodzielna Pracownia Biologii Medycznej 1 494,0
Klinika Chirurgii Ogólnej 
i Transplantacyjnej 1 291,0
Katedra i Klinika Ginekologii Operacyjnej 
i Onkologii Ginekologicznej Dorosłych 
i Dziewcząt 1 261,5
Katedra i Klinika Neurologii 1 172,5
Katedra i Klinika Okulistyki 1 163,5
Katedra i Klinika Chorób Zakaźnych 
i Hepatologii 1 145,0
Katedra i Zakład Histologii i Embriologii 1 144,0
Klinika Hematologii 1 074,5
Klinika Rozrodczości i Ginekologii 1 073,5
Samodzielna Pracownia Hepatologii 1 064,5
Klinika Chirurgii Ogólnej i Chirurgii Ręki 1 047,0
Katedra i Zakład Mikrobiologii 
i Immunologii 962,5
Klinika Medycyny Matczyno-Płodowej 
i Ginekologii 952,0
Klinika Chirurgii Ogólnej i Onkologicznej 840,0
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Klinika Diabetologii i Chorób 
Wewnętrznych 757,0
Klinika Pediatrii, Endokrynologii, 
Diabetologii, Chorób Metabolicznych 
i Kardiologii Wieku Rozwojowego 748,5
Katedra i Zakład Biologii i Parazytologii 
Medycznej 741,0
Klinika Chorób Skórnych i Wenerycznych 731,0
Zakład Higieny, Epidemiologii i Zdrowia 
Publicznego 726,0
Zakład Analityki Medycznej 679,0
Zakład Stomatologii Zachowawczej 665,5
Katedra i Klinika Ortopedii i Traumatologii 650,5
Zakład Medycyny Sądowej 626,0
Klinika Endokrynologii, Chorób 
Metabolicznych i Chorób Wewnętrznych 624,5
Zakład Diagnostyki Obrazowej i Radiologii 604,0
Zakład Historii Medycyny i Etyki Lekarskiej 583,0
Zakład Zdrowia Publicznego 577,5
Katedra i Zakład Anatomii Prawidłowej 
i Klinicznej 569,5
Katedra i Klinika Urologii 548,0
Klinika Położnictwa i Ginekologii 474,0
Oddział Kliniczny Chirurgii Klatki 
Piersiowej 472,5
Zakład Alergologii Klinicznej 445,0
Samodzielna Pracownia Toksykologii 
Leków i Farmakoekonomiki 435,0
Zakład Periodontologii 432,5
Samodzielna Pracownia Kształcenia 
Lekarza Rodzinnego 431,5
Samodzielna Pracownia Histologii i Biologii 
Rozwoju 423,0
Klinika Patologii Noworodka 401,0
Zakład Pielęgniarstwa Chirurgicznego 383,5
Katedra i Klinika Otolaryngologii 
i Onkologii Laryngologicznej 383,0
Katedra i Zakład Ortodoncji 375,0
Samodzielna Pracownia Cytogenetyki 366,0
Klinika Pediatrii, Hematologii i Onkologii 
Dziecięcej 347,0
Klinika Neonatologii 345,0
Katedra i Klinika Neurochirurgii 343,5
Katedra i Zakład Radiologii Ogólnej 
i Stomatologicznej 338,0
Zakład Medycyny Nuklearnej 332,0
Zakład Protetyki Stomatologicznej 327,5
Zakład Medycyny Rodzinnej 316,5
Klinika Anestezjologii i Intensywnej Terapii 316,5

Zakład Propedeutyki i Fizykodiagnostyki 
Stomatologicznej 301,5
Samodzielna Pracownia Propedeutyki 
Chorób Dzieci 275,0
Samodzielna Pracownia Propedeutyki 
Nauk Pielęgniarskich 264,5
Samodzielna Pracownia Dermatologii 
Estetycznej 254,0
Zakład Stomatologii Ogólnej 240,0
Oddział Kliniczny Anestezjologii, 
Intensywnej Terapii i Medycyny 
Ratunkowej 223,5
Samodzielna Pracownia Farmakologii 
Dermatologicznej 219,5
Katedra i Zakład Fizyki Medycznej 202,0
Katedra Pielęgniarstwa Położniczo-
Ginekologicznego 199,5
Samodzielna Pracownia Pielęgniarstwa 
Klinicznego 194,5
Katedra i Klinika Chirurgii Dziecięcej 
i Onkologicznej 192,5
Samodzielna Pracownia Podstawowej 
Opieki Zdrowotnej 189,5
Zakład Pielęgniarstwa Pediatrycznego 188,0
Samodzielna Pracownia Informatyki 
Medycznej i Badań Jakości Kształcenia 179,0
Samodzielna Pracownia Onkologii 
Klinicznej 175,0
Samodzielna Pracownia 
Rehabilitacji Pooperacyjnej Chirurgii 
Szczękowo-Twarzowej 170,0
Zakład Stomatologii Dziecięcej 167,5
Katedra i Klinika Ortopedii i Traumatologii 
Dziecięcej 167,0
Klinika Chirurgii Naczyniowej, Ogólnej 
i Angiologii 144,0
Oddział Kliniczny Radioterapii 119,0
Klinika Chirurgii Szczękowo-Twarzowej 96,5
Zakład Chirurgii Stomatologicznej 88,0
Samodzielna Pracownia Psychologii 
i Socjologii Lekarskiej 86,5
Katedra i Klinika Kardiochirurgii 76,0
Samodzielna Pracownia Edukacji 
Medycznej 36,0
Samodzielna Pracownia Rehabilitacji 
i Pielęgniarstwa Rehabilitacyjnego 24,0
Samodzielna Pracownia Fizjoterapii 
i Odnowy Biologicznej 21,0
RAZEM 77 576,0
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Konferencje, zjazdy, szkolenia
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W dniach 26–28 marca 2009 r. odbył się w Szcze-
cinie I Zjazd Naukowy Polskiego Towarzystwa Tyre-
ologicznego. Organizatorem była, kierowana przez 
prof. Anhellego Syrenicza, Klinika Endokrynologii, Cho-
rób Metabolicznych i Chorób Wewnętrznych PAM. 

Polskie Towarzystwo Tyreologiczne zostało powołane 
w 2008 r. Powstało na wzór istniejących zagranicznych 
towarzystw tarczycowych: Europejskiego Towarzystwa 
Tarczycowego (European Thyroid Association, ETA) czy 
Amerykańskiego Towarzystwa Tarczycowego (Ameri-
can Thyroid Association, ATA). Jest odpowiedzią na 
dynamiczny rozwój endokrynologii i jej poszczególnych 
działów także w Polsce.

Obrady odbywały się w Hotelu Radisson SAS 
w Szczecinie. 

Zjazd zgromadził ponad 350 uczestników z całej 
Polski. Choć poświęcony był osiągnięciom naukowym 
środowiska tyreologów polskich, prezentował również 
wiele problemów tyreologii praktycznej. Na program 
zjazdu złożyły się bowiem zagadnienia interesujące 
zarówno ośrodki naukowe, jak również lekarzy prak-
tyków, z dziedziny: tyreologii molekularnej, autoimmu-
nologii tarczycy, chirurgii tyreologicznej, nowotworów 
tarczycy, chorób tarczycy w okresie ciąży i osteopo-
rozy w chorobach tarczycy. Wykładowcami byli wybitni 
specjaliści endokrynolodzy z ośrodków akademickich 
polskich i zagranicznych. 

Ogólnopolski I Zjazd Naukowy Polskiego Towarzy-
stwa Tyreologicznego był najważniejszym wydarze-
niem naukowo-szkoleniowym dla polskich tyreologów. 
Pozwolił na wymianę doświadczeń z zakresu patologii 
tarczycy pomiędzy poszczególnymi ośrodkami z całej 
Polski. Umożliwił również zapoznanie się z osiągnię-
ciami światowymi w tej dziedzinie. 

Zjazd zakończył się pełnym sukcesem. Był jednocze-
śnie przedsięwzięciem o ogromnym prestiżu dla Pomor-
skiej Akademii Medycznej, jak również dla Szczecina.

prof. dr hab. Anhelli Syrenicz
Klinika Endokrynologii, Chorób Metabolicznych 

i Chorób Wewnętrznych

I zJazd nauKoWY 
poLsKIeGo toWarzYstWa 

tYreoLoGICzneGo
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W dniu 2 kwietnia 2009 r. odbyła się I Międzyna-
rodowa Konferencja „Innowacje w edukacji i prak-
tyce pielęgniarskiej - dzielmy się doświadczeniami”. 
Organizatorem było Koło Polskiego Towarzystwa Pie-
lęgniarskiego przy Wydziale Nauk o Zdrowiu Pomor-
skiej Akademii Medycznej w Szczecinie. Całość koor-
dynowała przewodnicząca koła dr n. med. Bożena 
Gorzkowicz. Patronat nad konferencją objęli między 
innymi rektor PAM prof. Przemysław Nowacki, pre-
zydent Szczecina Piotr Krzystek, dziekan Wydziału 
Nauk o Zdrowiu dr hab. prof. PAM Andrzej Star-
czewski oraz przewodnicząca Polskiego Towarzystwa 
Pielęgniarskiego Dorota Kilańska.

Program podzielony był na cztery sesje tema-
tyczne: Wyzwania kształcenia podyplomowego; 
Standardy organizacyjne funkcjonowania pielę-
gniarstwa specjalistycznego; Nowe trendy w roz-
woju pielęgniarstwa specjalistycznego; Specyfika 
funkcjonowania pielęgniarstwa rodzinnego.

Celem konferencji była wymiana opinii na temat 
funkcjonowania pielęgniarstwa specjalistycznego 
w ośrodkach polskich i zagranicznych. Stało się 

to możliwe dzięki udziałowi zaproszonych gości. 
System edukacji w pielęgniarstwie w Wielkiej Bry-
tanii przedstawił w trakcie pierwszej sesji mgr Mar-
cin Ordakowski. Ukończył on studia pielęgniarskie 
w Pomorskiej Akademii Medycznej, a obecnie pra-
cuje w jednej z największych europejskich klinik 
kardiologiczno-pulmonologicznych Royal Brompton 
Hospital w Londynie. W swoim wystąpieniu wykazał 
istotne różnice w zakresie kompetencji zawodowych 
i możliwości rozwojowych pielęgniarek z ukończoną 
specjalizacją w systemie polskim i brytyjskim. 

Kolejny wykład dr n. med. Danuty Kuneckiej 
(PAM) współgrał z wystąpieniem gościa z Londynu, 
traktował bowiem o kształceniu podyplomowym 
w Polsce, a szczególnie o trudnościach, na które 
natrafiają absolwenci tego typu szkoleń. Wykład 
wzbudził dyskusję, momentami bardzo burzliwą, 
stanowiącą cenny wkład w poziom konferencji. 

W następnej sesji Urszula Aleksy podzieliła się 
swoim długoletnim doświadczeniem z pracy w dziale 
naukowo-organizacyjnym Klinikum Ludwigsha-
fen gGmbH, omawiając procedurę wprowadzania 

standardów ogólnokrajowych w Niem-
czech. Zasady prowadzenia dokumen-
tacji w Niemczech przedstawiła Antje 
Koeppe – dyrektor ds. pielęgniarstwa 
Kreiskrankenhaus Burg gGmbH, zaś 
dylematy intensywnej opieki medycz-
nej zaprezentowała Bożenna Leśniak 
– oddziałowa Oddziału Intensywnej 
Opieki Medycznej z Samodzielnego 
Publicznego Wojewódzkiego Szpitala 
Zespolonego w Szczecinie. 

Z postępami w genetyce nowotwo-
rów zapoznał uczestników konferen-
cji dr hab. Jacek Gronwald, dziekan 
Wydziału Lekarsko-Biotechnologicznego 
i Medycyny Laboratoryjnej PAM, zaś Inga 

I mIĘdzYnarodoWa KonFerenCJa 
„InnoWaCJe W eduKaCJI 

I praKtYCe pIeLĘGnIarsKIeJ 
– dzIeLmY sIĘ doŚWIadCzenIem”
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Bjørnevoll z St. Olavs University Hospital z Trondheim 
omówiła rolę pielęgniarki – specjalistki w dziedzinie 
diagnostyki i poradnictwa genetycznego w Norwegii. 
Wykład spotkał się z dużym zainteresowaniem, gdyż 
dotyczył rodzaju działalności pielęgniarskiej w Pol-
sce znanej mało lub wcale, a niewątpliwie wartej 
wprowadzenia. Chirurgiczne postępowanie w leczeniu 
chorób nowotworowych omówił dr hab. Włodzimierz 
Majewski z Zakładu Pielęgniarstwa Chirurgicznego 
PAM, a Judyta Deyk z Centrum Onkologicznego 
Szpitala Morskiego im. PCK w Gdyni przedstawiła 
najistotniejsze aspekty pracy specjalisty w dziedzinie 
pielęgniarstwa onkologicznego. 

Ostatnia, popołudniowa sesja dotyczyła pielęgniar-
stwa rodzinnego. Miłym akcentem był wykład Isabelli 
Samborski, która mimo 20 lat praktyki zawodowej 
w Niemczech przedstawiła pracę w języku polskim. 
Nie kryła też wzruszenia możliwością przybycia 
do Polski i podzielenia się swymi doświadczeniami 
z pracy pielęgniarki przełożonej, specjalisty ds. 
zarządzania kadrami i jednostkami medycznymi 
Pfl egen&Wohnen GmbH w Hamburgu. Na ważkie 
problemy pielęgniarstwa rodzinnego zwróciła uwagę 

mgr Małgorzata Hołek z NZOZ Pielęgniarstwa Środo-
wiskowo-Rodzinnego w Goleniowie. Doktor Marian 
Kalemba przybliżył w sposób praktyczny zagadnie-
nia stopy cukrzycowej. Udzielił cennych wskazówek, 
dzięki którym opieka pielęgniarska nad pacjentem 
z tym dość, niestety, powszechnym powikłaniem 
cukrzycy może stać się bardziej efektywna, zmniej-
szając tym samym liczbę amputacji kończyn. 

Zorganizowanie konferencji i jej prawidłowy 
przebieg nie byłyby możliwe, gdyby nie zaangażo-
wanie wielu osób. Na ogromne uznanie zasługują, 
niezawodni jak zawsze, studenci Wydziału Nauk 
o Zdrowiu. To na nich spoczęło między innymi pro-
wadzenie sekretariatu i opieka nad przybywającymi 
gośćmi. Czujność, takt i profesjonalizm studentów 
sprawiły, że stali się oni „cichymi, dobrymi duchami 
konferencji”.

Pomorska Akademia Medyczna od kilkunastu lat 
kształci studentów pielęgniarstwa, którzy znajdują 
zatrudnienie w kraju i za jego granicami, wskazane 
jest więc organizowanie spotkań o charakterze mię-
dzynarodowym właśnie przez pracowników Wydziału 
Nauk o Zdrowiu PAM. 

W konferencji udział wzięło ponad 170 uczestni-
ków z kraju i zagranicy. Na uwagę zasługuje fakt, 
że była to pierwsza międzynarodowa konferencja 
o tej tematyce w Szczecinie. Tak duże zaintereso-
wanie udowodniło, jak wielkie jest zapotrzebowanie 
na tego rodzaju przedsięwzięcia wśród pielęgniarek 
w Polsce. Mamy nadzieję na ich kontynuację.

mgr Magdalena Kuczyńska 
Samodzielna Pracownia 

Propedeutyki Nauk Pielęgniarskich



Konferencje, zjazdy, szkolenia

18         Biuletyn Informacyjny     nr 2 (64) 2009

W dniach 3–4 kwietnia 2009 r. w Szczecinie 
w gmachu Rektoratu Pomorskiej Akademii Medycz-
nej w ramach obchodów 60-lecia PAM odbyła się 
I Międzynarodowa Konferencja Protetyczna. Orga-
nizatorem była Katedra i Zakład Protetyki Stoma-
tologicznej PAM przy współudziale firmy Andersz 
– Realna Stomatologia, a kierownikiem naukowym 
prof. Bogumiła Frączak. Gośćmi honorowymi kon-
ferencji byli rektor PAM prof. Przemysław Nowacki 
oraz prorektor ds. nauki prof. Andrzej Ciechano-
wicz, a także kierownicy katedr i zakładów Wydziału 
Lekarsko-Stomatologicznego PAM. Wykłady pro-
wadzili wykładowcy z Polski: prof. Ryszard Koczo-
rowski (Klinika Gerostomatologii Uniwersytetu 
Medycznego w Poznaniu), prof. Bogumiła Frączak 
(Katedra i Zakład Protetyki Stomatologicznej PAM), 

dr hab. Mariusz Pryliński (Zakład Biomateriałów 
i Stomatologii Doświadczalnej, UM w Poznaniu), 
dr hab. prof. PAM Mariusz Lipski (Zakład Stomato-
logii Zachowawczej PAM), dr hab. Paweł Piotrowski 
(Klinika Rehabilitacji Narządu Żucia, UM w Pozna-
niu), dr hab. Włodzimierz Więckiewicz (Katedra Pro-
tetyki Stomatologicznej, AM Wrocław), dr Elżbieta 
Dembowska (Zakład Periodontologii PAM), dr Ewa 
Sobolewska (Katedra i Zakład Protetyki Stomatolo-
gicznej PAM), inż. Zbigniew Kantyka (firma KaVo, 
Łódź), mgr Anna Kaczyńska (Oral-B Blend-a-med), 
oraz z zagranicy: prof. Tomasz Gedrange (Uniwer-
sytet w Greifswaldzie, Niemcy), lek. dent. Danny 
Payan (Praktyka Prywatna, Walencja, Hiszpania), 
mistrz tech. dent. Dietmar Deutschmanek (firma 
Kettenbach, Niemcy). 

Tematyka wykładów skierowana była 
do lekarzy praktyków i zawierała treści 
dotyczące poza leczeniem protetycznym 
także leczenia interdyscyplinarnego 
z udziałem ortodontów i periodontolo-
gów. Profesor Gedranke z Uniwersytetu 
w Greifswaldzie przedstawił możliwości 
wcześniejszego przygotowania ortodon-
tycznego przed docelowym leczeniem 
protetycznym. 

W konferencji uczestniczyło 380 leka-
rzy różnych specjalności z całej Polski, 
towarzyszyła jej wystawa materiałów 
i sprzętu stomatologicznego, w której 
udział wzięło 20 wystawców.

prof. dr hab. Bogumiła Frączak
Katedra i Zakład  

Protetyki Stomatologicznej 

I mIĘdzYnarodoWa 
KonFerenCJa protetYCzna 

„WspÓŁCzesne metodY 
I materIaŁY W LeCzenIu 

protetYCznYm”
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Światowe Towarzystwo Ortopedyczne i Trau-
matologiczne (Société Internationale de Chirurgie 
Orthopèdique et de Traumatologie, SICOT) zostało 
powołane 10 października 1929 r. w Paryżu przez 
21 specjalistów ortopedii z 12 krajów. Pierwszy kon-
gres SICOT odbył się w 1930 r. również w Paryżu 
i odtąd międzynarodowe kongresy SICOT odbywają 
się co trzy lata. Wyjątkiem był okres II wojny świa-
towej, której wybuch przerwał przygotowania do IV 

XVI europeJsKa KonFerenCJa 
szKoLenIoWa ŚWIatoWeGo 

toWarzYstWa ortopedYCzneGo 
I traumatoLoGICzneGo  

KoŁobrzeG, 7–9 maJa 2009 r.
kongresu mającego odbywać się w Berlinie. Po dłu-
gim okresie nieaktywności SICOT wznowiło dzia-
łalność w 1946 r. i już w roku 1948 zorganizowano 
kolejny kongres w Amsterdamie. Liczba członków 
stowarzyszenia zwiększyła się wielokrotnie i wynosi 
aktualnie około 3 tys. ortopedów ze 114 krajów. 

Statutowym celem towarzystwa jest edukacja, 
zachęcenie do wymiany profesjonalnych doświad-
czeń oraz promowanie koleżeństwa wśród jej człon-
ków. Jednym ze sposobów kształcenia i podnoszenia 
kwalifikacji wśród członków SICOT jest organizo-
wanie konferencji szkoleniowych na terenie kra-
jów członkowskich (trainees meetings). Po długim 
okresie ubiegania się otrzymaliśmy prawo zorga-
nizowania takiej konferencji w Polsce, a zadanie 
to złożono na barki polskiego delegata narodowego 
w SICOT, tj. piszącego to sprawozdanie.

Patronat honorowy nad konferencją objęła 
Pomorska Akademia Medyczna w osobach rektora 
prof. Przemysława Nowackiego i prorektora ds. 
nauki prof. Andrzeja Ciechanowicza, oraz Polskie 
Towarzystwo Ortopedyczne i Traumatologiczne pod 
przewodnictwem prof. Wojciecha Marczyńskiego. 
Jak na dobre towarzystwo naukowe przystało, 
do Kołobrzegu przyjechali najważniejsi członkowie 
SICOT w osobach prezydenta prof. Cody Büngera, 
wiceprezydenta na Europę prof. Tomasa Trca i prze-
wodniczącego Sekcji Młodych Ortopedów w SICOT 
prof. Hatema Saida. 

Obrady konferencji od chwili otwarcia aż do 
zakoń czenia toczyły się wyłącznie w języku angiel-
skim. Dzięki temu mogliśmy przeprowadzić kilkana-
ście monotematycznych sesji z udziałem wielu wybit-
nych ortopedów z zagranicy, a także zobaczyć wielu 
polskich ortopedów bardzo profesjonalnie radzących 

Przemawia prof. Wojciech Marczyński,  
prezes Polskiego Towarzystwa 
Ortopedycznego i Traumatologicznego
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sobie z trudnym zadaniem prowadzenia wykładów 
w obcym języku. Można było z dumą poczuć, że pol-
ska ortopedia jest po prostu pełnoprawną i równo-
wartościową częścią ortopedii światowej. 

Tematami wiodącymi konferencji były: rekon-
strukcja kości w osteoporozie i przerzutach nowo-
tworowych, postępowanie w deformacjach poura-
zowych i leczenie urazów wielonarządowych. Naj-
większe zainteresowanie wzbudziły wystąpienia 
programowe: prof. Winfrieda Winkelmanna na temat 
endoprotez rekonstrukcyjnych w szczególnie roz-
ległych postaciach nowotworów kości; prof. Miro-
sława Jabłońskiego na temat rekonstrukcji kostnej 
w osteoporozie; dr. Martina Hubera na temat endo-
protezoplastyki stawów skokowych; prof. Leszka 
Romanowskiego na temat endoprotezoplastyki łok-
cia; prof. Gerharda Schmidmeiera na temat czyn-
ników wzrostowych w leczeniu stawów rzekomych; 
prof. Cody Büngera na temat leczenia usztywnia-
jącego i zachowującego ruch w kręgosłupie oraz 
prof. Gershona Volpina na temat leczenia urazów 
wielonarządowych.

Na program naukowy złożyło się 70 prezentacji 
ustnych i cztery warsztaty szkoleniowe dotyczące 
wybranych technik operacyjnych. W konferencji 
wzięło udział 510 uczestników z 19 krajów z czte-
rech kontynentów. Pomorska Akademia Medyczna 
miała swój znaczący udział tak organizacyjny, jak 
i naukowy w postaci referatów kolegów: dr. Łukasza 
Kołodzieja, dr. Pawła Ziętka i dr. Daniela Kotrycha 
z Kliniki Ortopedii i Traumatologii, dr Agnieszki 
Pikulskiej z Kliniki Anestezjologii i Intensywnej Tera-
pii i dr. Michała Bielewicza z Oddziału Klinicznego 

Chirurgii Klatki Piersiowej. Ponadto dr Kołodziej 
prowadził warsztaty szkoleniowe dotyczące najno-
wocześniejszych sposobów leczenia operacyjnego 
deformacji stopy i palców.

Spodziewany wysoki poziom naukowy i szko-
leniowy zaowocował dużym zainteresowaniem 
firm farmaceutycznych, producentów implantów 
i sprzętu ortopedycznego, których udział w liczbie 
35 wystawców zapewnił dodatkowe możliwości edu-
kacyjne oraz istotnie wspomógł finansowo organiza-
torów, podnosząc jakość konferencji w naukowym, 
technicznym i towarzyskim wymiarze.

Organizatorom sprzyjało wszystko. Ośrodek Arka 
Medical Spa w Kołobrzegu zaoferował ekskluzywne 
warunki konferencyjne, pobytowe i rekreacyjne. 
Słoneczna pogoda sprzyjała nadmorskim spacerom 
i eskapadom do Kołobrzegu, widok morza z okien 
hotelu, sal konferencyjnych, restauracji i kawiarni 
fascynował i nawet rozkopane place budowy w oko-
licy uczestnicy konferencji oglądali z podziwem, 
komplementując tak dynamicznie rozwijający się 
Kołobrzeg.

Gratulacje i wyrazy uznania przyjmowaliśmy 
od wszystkich uczestników. Były również słowa 
o najlepiej zorganizowanej konferencji ortopedycznej 
w Polsce, dlatego piszący to sprawozdanie razem 
z zespołem Katedry i Kliniki Ortopedii i Trauma-
tologii PAM, może nieskromnie, uważa, że godnie 
dołożyliśmy się do jubileuszu 60-lecia Pomorskiej 
Akademii Medycznej w Szczecinie. 

dr hab. prof. PAM Andrzej Bohatyrewicz
Katedra i Klinika Ortopedii i Traumatologii

Przemawia prof. Eric Cody Bünger,  
prezydent SICOT
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22 kwietnia br. w Samodzielnej Pracowni Fizjo-
terapii i Odnowy Biologicznej odbyło się kolejne 
seminarium naukowe, tym razem nt. „Fizjoterapia 
w pediatrii – metoda NDT Bobath”. O możliwościach 
rozwoju dziecka z wczesnym uszkodzeniem mózgu 
mówili dr. hab. Grażyna Hnatyszyn oraz mgr Marek 
Boberski. 

Frekwencja na seminarium przekroczyła ocze-
kiwania organizatorów. Gośćmi byli fizjoterapeuci 
i lekarze ze wszystkich ośrodków rehabilitacyjnych 
Szczecina, w obradach uczestniczyły również położne. 
Jak zwykle, dopisali studenci fizjoterapii biorący 
czynny udział w przygotowaniu spotkania.

Po prezentacjach wywiązała się wielogodzinna 
dyskusja. Poruszano zagadnienia związane ze stra-
tegią postępowania terapeutycznego z wykorzy-
staniem metod neurorozwojowych. O problemach 
diagnostyki neurorozwojowej i terapii według kon-
cepcji NDT-Bobath i innych praktycy i naukowcy 

dyskutowali do późnych godzin wieczornych. Takie 
spotkania owocują nowymi pomysłami i inicjaty-
wami.

Na kolejne seminaria zapraszamy w przyszłym 
roku akademickim.

dr n. med. Ewelina Żyżniewska-Banaszak
Samodzielna Pracownia  

Fizjoterapii i Odnowy Biologicznej

FIzJoterapIa W pedIatrII  
– ndt bobatH

Dziecko uznane zostało za człowieka, 
 za istotę, z którą trzeba się liczyć, 

której nie wolno wieść na smyczy lecz 
należy kierować nią umiejętnie z rozwagą, 

wysiłkiem umysłu, uczucia i woli…
Janusz Korczak
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Zjazd odbył się w dniach 1–3 czerwca 2009 r. 
w hotelu Slavia w Międzyzdrojach pod naukowym 
patronatem Polskiego Towarzystwa Medycyny Per-
inatalnej Oddział Zachodniopomorski. Kierowni-
kiem Rady Naukowo-Programowej był prof. Ryszard 
Poręba, a w skład Rady Naukowej weszli: 
prof. Krzysztof Preiss, prof. PAM Jacek Rudnicki, 
dr Andrzej Przyboś, mgr Magdalena Witkiewicz, 
mgr Bożena Kierył, mgr Radosław Tymiński oraz 
mgr Tomasz Grzegorzewski. Zjazd objęli patronatem 
honorowym mgr Leokadia Jędrzejewska, konsultant 
krajowy w dziedzinie pielęgniarstwa położniczego 
i ginekologicznego, oraz Wojciech Puzyna, dyrektor 
Szpitala Specjalistycznego św. Zofii w Warszawie, 
a organizatorką przedsięwzięcia, niezmiennie per-
fekcyjną, była Anna Osińska, dyrektor Polskiego 
Centrum Edukacji w Warszawie.

Polskie Centrum Edukacji we współpracy z Kli-
niką Patologii Noworodka PAM i Oddziałem Zachod-
niopomorskim Polskiego Towarzystwa Medycyny 
Perinatalnej od kilku lat organizuje zjazdy szkolenio-
wo-naukowe dla położnych i lekarzy w zakresie peri-
natologii, w tym edukacji okołoporodowej w Szkołach 
Rodzenia i Szkołach Ojców i Matek. Obejmują one 
także dziedziny mające wpływ na peri natologię, jak 
stan prawny dziecka, rodziców, personelu medycz-
nego, wszelkie aspekty rozwoju dziecka, oraz nowe 
trendy w medycynie perinatalnej, jak monitorowanie 
funkcji mózgu u wcześniaków i noworodków chorych, 
operacje na płodzie i matce w ciąży, nowe zastosowa-
nia komórek macierzystych w neonatologii, a także 
stan emocjonalny matki w okresie okołoporodowym, 
psychologia noworodka, związki emocjonalne matki 
i dziecka, czyli bonding. Takie integracyjne podej-
ście jest korzystne dla rozwoju perinatologii, przed 
którą pojawiają się coraz nowe wyzwania medyczne, 
społeczne, ekonomiczne, prawne etc.

Duże wrażenie na uczestnikach (w liczbie około 
200 osób) zrobił wykład prof. Krzysztofa Preissa 
z Gdańska pt. „Wewnątrzmaciczna terapia płodu”. 

Szczególne emocje wzbudziły filmy o wewnątrzma-
cicznej operacji zamknięcia przepukliny oponowo-
-rdzeniowej u 26-tygodniowego płodu oraz technika 
laserowej okluzji naczyń łączących bliźniaki jed-
nołożyskowe stosowana jako leczenie zespołu TTS 
(twin-to-twin transfusion syndrome). 

Doktor Wojciech Puzyna przedstawił wykład pod 
znamiennym tytułem: „Nasze przetrwanie zależy 
od tego, na ile będziemy atrakcyjni dla pacjentek”. 
A oto fragmenty tego wykładu: „Na terenie stolicy 
konkurujemy o pacjentki z 17 oddziałami położ-
niczo-ginekologicznymi. (…) W roku 2008 padł 
kolejny rekord porodów w szpitalu św. Zofii – 4648. 
To 15,84% udziału w rynku porodów w Warsza-
wie. (…) Co to znaczy – atrakcyjni dla pacjentek? 
To znaczy, że zapewniamy im i ich dzieciom bezpie-
czeństwo, rzeczywistą, aktywną opiekę, przyjazne, 
partnerskie traktowanie oraz satysfakcjonujące 
warunki bytowe. (…) Model opieki nad pacjentką 
i noworodkiem w szpitalu św. Zofii przewiduje dużą 
samodzielność (ale w efekcie także odpowiedzialność) 
położnych i pielęgniarek. Bazuje na wzajemnym 
zaufaniu i partnerstwie lekarzy i położnych”.

Tomasz Grzegorzewski, prezes Komitetu Wspie-
rającego Program Edukacji Poporodowej „Szkoła 
matek i ojców”, prezentował założenia, standardy 
i wyniki opracowane przez prof. PAM Jacka Rud-
nickiego i mgr Katarzynę Augustyniuk w Klinice 
Patologii Noworodka PAM. Program Szkoły Matek 
i Ojców jest obecnie realizowany na 70 oddzia-
łach położniczo-noworodkowych w Polsce, w tym 
w Centrum Zdrowia Matki Polki w Łodzi i w Klinice 
Neonatologii Uniwersytetu Jagiellońskiego. Jednym 
z celów tego programu jest poprawa bezpieczeństwa 
noworodków wypisywanych do domu. Trzeba mieć 
świadomość tego, że wcześniaki ze skrajnie małą 
masą ciała są wypisywane do domu po trzymie-
sięcznym pobycie w klinice z masą ciała około 2 kg 
przed terminem naturalnego porodu i wymagają 
dalszej, niemal fachowej opieki rodziców. W czasie 

II oGÓLnopoLsKI zJazd 
„poŁoŻnICY I poŁoŻne 
dLa matKI I dzIeCKa”
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pobytu na oddziałach intensywnej terapii neona-
tologicznej rodzice stają się partnerami personelu 
medycznego i członkami zespołów terapeutycznych. 
Nie da się osiągnąć tych celów bez właściwej edu-
kacji. Także matkom zdrowych noworodków jest 
potrzebna wiedza, aby mogły zapewnić im bezpie-
czeństwo, chociażby o zaleceniach krajowego kon-
sultanta ds. neonatologii na temat przeciwdziałania 
SIDS (sudden infant death syndrome) czy alter-
natywnym programie szczepień ochronnych etc. 
Realizacja programu edukacji porodowej zmienia 
wzajemne relacje pomiędzy rodzicami a personelem 
medycznym na lepsze, czyniąc z nich partnerów 
w walce o zdrowie, życie i jakość życia noworodków. 
To ważne, ponieważ aktualnie przeżywają niemal 
wszystkie noworodki, nawet „maciupkie” ze skrajnie 
małą masą ciała 500 g. Perinatologia staje przed 
ciągle nowymi wyzwaniami, jak pierwsze pokolenie 
matek rodzących dzieci z rozpoznaną dzięki prowa-
dzonym badaniom przesiewowym fenyloketonurią 
i skutecznie leczonych od urodzenia.

Wykład pt. „Kliniczne zastosowania komórek 
macierzystych w neonatologii” Jacka Rudnickiego 
był prezentacją programu realizowanego w Klinice 
Patologii Noworodka we współpracy z Zakładem 

Patomorfologii prof. Bogusława Machalińskiego, 
którego celem jest autohemotransfuzja świeżej krwi 
pępowinowej w celu wsparcia wcześniaków i chorych 
noworodków. W tym pierwszym przypadku chodzi 
o minimalizowanie skutków wcześniactwa, takich 
jak retinopatia czy dysplazja oskrzelowo -płucna, 
a w przypadku noworodków donoszonych – próba 
reperacji mózgu uszkodzonego w wyniku encefa-
lopatii niedokrwienno-niedotlenieniowej. Komórki 
macierzyste i medycyna regeneracyjna są kielichem 
Graala współczesnej medycyny. Czy będzie tak 
w istocie i w jakim stopniu – pokaże czas. Wiele 
problemów w tej dziedzinie wymaga rozwiązania. Czy 
we krwi pępowinowej znajdują się przeciwciała prze-
ciwko krwinkom dziecka? Czy znajdują się w niej 
komórki matczyne? Czy 100 komórek macierzystych 
w mililitrze krwi pępowinowej wystarczy, aby cokol-
wiek w organizmie noworodka „nareperować? Jak 
długo te komórki żyją we krwi pępowinowej? Czy 
należy je po pobraniu oddzielać i mrozić na czas 
dalszy? Ile i jakie wektory będą potrzebne, aby 
komórki macierzyste trafiły we właściwe miejsce 
i rozwijały się w pożądanym kierunku? Czy nie 
przemienią się w tkankę nowotworową? To trudne 
pytania i duże wyzwanie organizacyjne wymaga-
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wego, jak i odpowiedzialności lekarzy za wykonanie 
bądź niewykonanie cięcia cesarskiego. Problem jest 
niełatwy, bowiem w okresie ostatnich dziesięcio-
leci wiele kobiet zmarło wskutek cięcia cesarskiego, 
a w przypadku jego niewykonania wiele dzieci jest 
uszkodzonych neurologicznie. W obu sytuacjach 
skutkuje to tragedią rodzin i odpowiedzialnością 
prawną.

Magister Bożena Kierył, specjalistka terapii roz-
woju psychoruchowego, omówiła rozwój dziecka 
w przebiegu fizjologicznego porodu, wskazując, 
że sposób, w jaki dziecko przychodzi na świat, ma 
ogromne znaczenie dla całego jego życia. A najlep-
szym ze sposobów jest poród fizjologiczny. 

I tym optymistycznym życzeniem kończę spra-
wozdanie ze zjazdu „Położnicy i położne dla matki 
i dziecka”, dołączając rysunek i grafikę, której 
autorem jest wcześniak, a jego pomocnikami gra-
fik Ryszard Szymański, Jacek Rudnicki i graficzny 
program komputerowy.

dr hab. prof. PAM Jacek Rudnicki  
Klinika Patologii Noworodka

jące współpracy wielu specjalistycznych 
zespołów. Podejmowanie tego trudu jest 
jednak niezbędne, jeżeli chcemy pomóc 
w przeżyciu i rozwoju dzieciom płodowym, 
wcześniakom i chorym noworodkom.

Bardzo pouczające wystąpienie zapre-
zentowała Magdalena Witkiewicz nt. 
„Czy ból w porodzie ma sens?”. Zdaniem 
autorki, „Rozumienie funkcji, jaką spełnia 
ból w porodzie, nie sprawi oczywiście, 
że porody będą mniej bolesne, ale może 
poznanie jego pozytywnych aspektów 
pozwoli łatwiej go zaakceptować. Może 
spowoduje, że decyzję o skorzystaniu 
ze znieczulenia będziemy trochę dłużej 
rozważać, mając świadomość, co w poro-
dzie się zmienia, jeśli eliminujemy ból”. 
O fizycznej funkcji bólu sądzi tak: „Ból 
pełni funkcję ochronną dla matki i dla 
dziecka. Jest sygnałem ostrzegawczym 
informującym o stanie zagrożenia. (…) 
W sytuacji porodu walczyć znaczy pod-
dać, dać się ponieść i otworzyć się. (…) 
Może ona wówczas wykorzystać sygnały 
bólowe do ochrony swojego ciała przed 
uszkodzeniami. Kobieta instynktownie 
przyjmuje takie pozycje, wykonuje takie 
ruchy, które minimalizują uszkodzenia, 
(…) a tym samym chroni dziecko”. W części doty-
czącej endokrynologicznej funkcji bólu autorka 
stwierdza: „Poród ma swój rytm, ból pojawia się 
okresowo. W czasie skurczu ból powoduje duży 
wzrost katecholamin, (…) podnosi poziom oksyto-
cyny, w efekcie uzyskujemy stopniowe nasilanie się 
czynności skurczowej wraz ze zwiększającą się tole-
rancją na ból, ponieważ katecholaminy i oksytocyna 
stymulują wydzielanie endorfin (…) jeżeli katecho-
laminy nie są produkowane skokowo, (…) wydziela-
nie oksytocyny i endorfin jest hamowane”. Mówiąc 
o afektywnej funkcji bólu, podnosi więziotwórcze 
jego działanie w relacjach matka – dziecko.

Profesor Ryszard Poręba omawiał współczesne 
zagadnienia dotyczące cięcia cesarskiego. „Rosnące 
bezpieczeństwo tego zabiegu powoduje liberalizację 
wskazań do jego wykonania”, jednak „Doniesienia 
piśmiennictwa jednoznacznie wskazują, iż cięcie 
cesarskie (…) niesie ze sobą większe ryzyko powi-
kłań niż poród siłami natury. Wśród powikłań cię-
cia cesarskiego wymienia się wyższą śmiertelność 
matek”. Omawiał również problem cięć cesarskich 
na życzenie, kwestię zwalczania bólu okołoporodo-
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W sobotę 28 marca 2009 r. w sali wykładowej 
SPSK-1 odbyła się, zorganizowana przez Klinikę 
Reumatologii i Chorób Wewnętrznych PAM, konfe-
rencja naukowo-szkoleniowa „Postępy w diagnostyce 
chorób autoimmunologicznych”.

Do uczestnictwa w spotkaniu zaprosiliśmy 
zarówno lekarzy (rodzinnych oraz specjalistów 
w dziedzinie reumatologii), jak i diagnostów labo-
ratoryjnych, których ścisła współpraca jest nie-
zbędna na każdym etapie procesu diagnostycznego, 
a w przypadku chorób z autoimmunizacji wydaje się 
szczególnie ważna. Różnorodne, nie zawsze typowe 
objawy kliniczne z jednej strony i coraz większa 
dostępność i możliwości diagnostyki serologicznej 
z drugiej powodują konieczność przedyskutowania 
zasad racjonalnej diagnostyki immunologicznej. 
Konferencja miała stanowić płaszczyznę wymiany 
poglądów i uwag związanych z tym zagadnieniem. 
Cieszy fakt, że problem ten spotkał się z dużym 
zainteresowaniem. Mile nas zaskoczyło, że zgło-
szenia napłynęły nie tylko z terenu województwa 
zachodniopomorskiego, ale również pomorskiego 
i wielkopolskiego oraz od słuchaczy studiów dok-
toranckich w PAM.

Patronat nad konferencją objął prorektor ds. 
klinicznych PAM prof. Marek Brzosko, który rów-
nież uroczyście zainaugurował spotkanie. W swoim 
wystąpieniu zwrócił uwagę na ogromny postęp, jaki 
dokonał się w ciągu ostatnich kilkunastu lat w dia-
gnostyce i leczeniu chorób autoimmunologicznych, 
zwłaszcza układowych chorób tkanki łącznej. Choć 
umieralność chorych nadal jest znacznie większa 
w porównaniu z populacją ogólną, to jednak dzięki 
szybszemu rozpoznawaniu i skuteczniejszej terapii 
udało się osiągnąć cel niezwykle ważny – istotnie 
zwiększyć komfort i długość życia pacjentów.

Konferencja składała się z czterech sesji, wszyst-
kie wykłady przygotowali pracownicy Kliniki Reuma-
tologii i Chorób Wewnętrznych PAM na podstawie 
najnowszych doniesień i wyników własnych badań. 
Omówiliśmy zagadnienia dotyczące diagnostyki 
układowych chorób tkanki łącznej, autoimmuno-
logicznych chorób wątroby oraz kapilaroskopii. Przy-
bliżyliśmy obraz kliniczny, rekomendacje dotyczące 
wyboru terapii, a także coraz większe możliwości 
immunodiagnostyki i jej znaczenie w rozpoznawa-
niu, monitorowaniu i prognozowaniu przebiegu 
wybranych chorób z autoimmunizacji. 

postĘpY 
W dIaGnostYCe CHorÓb 

autoImmunoLoGICznYCH
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Część pierwsza konferencji poświęcona była 
diagnostyce serologicznej wybranych chorób. Poza 
omówieniem typów i znaczenia klinicznego najważ-
niejszych autoprzeciwciał, dużo uwagi poświęci-
liśmy zagadnieniom standaryzacji badań immu-
nologicznych oraz rekomendacjom europejskich 
towarzystw naukowych dotyczącym wyboru badań 
pierwszo-, drugo- i trzeciorzędowych, co stanowi 
niezwykle palący problem nie tylko w skali naszego 
kraju, ale również całej Europy. Od kilku lat pro-
wadzone są prace mające na celu standaryzację 
metod badawczych stosowanych w immunologii, 
m.in. badań serologicznych stanowiących podstawę 
diagnostyki układowych chorób tkanki łącznej. Kon-
sekwencją prac europejskich komitetów ds. standa-
ryzacji są działania prowadzone w Polsce w ramach 
grantu „Opracowanie, doskonalenie i wdrożenie 
wysokospecjalistycznych procedur diagnostycznych 
w chorobach o podłożu immunologicznym”, reali-
zowanego od 2005 r. W projekcie tym uczestniczy 
również laboratorium Kliniki Reumatologii, stąd 
mogliśmy podzielić się naszymi spostrzeżeniami 
nie tylko jako obserwatorzy, ale również jako bez-
pośredni realizatorzy tego procesu.

W dalszej części obrad omówiliśmy toczeń rumie-
niowaty układowy i zespół antyfosfolipidowy, a pod-
czas kolejnych dwóch sesji przedstawiliśmy pozo-
stałe wybrane układowe choroby tkanki łącznej: 
twardzinę układową, zespół suchości, zapalenie 

wielomięśniowe i skórno-mięśniowe, reumatoidalne 
zapalenie stawów, łuszczycowe zapalenie stawów 
oraz układowe zapalenia naczyń. Szczegółowo 
przedstawiliśmy obraz kliniczny tych jednostek 
chorobowych, kryteria diagnostyczne oraz znacze-
nie wybranych autoprzeciwciał, omawiając również 
wyniki naszych własnych badań.
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To już po raz piąty psychiatrzy kończą rok aka-
demicki konferencją, obradując podczas Zachod-
niopomorskich Dni Psychiatrycznych. Od kilku lat 
spotykamy się w Międzyzdrojach. Przyroda i uroda 
Wolińskiego Parku Narodowego wyjątkowo twórczo 
wpływają na kondycję zachodniopomorskiej psy-
chiatrii. Międzyzdrojskie spotkania cieszą się coraz 
większym powodzeniem, rośnie liczba uczestników 
i zainteresowanie naukowców udziałem w spotka-
niach. W 2008 r. gościliśmy 350 osób, w tym roku 
było ich już 423. Odbyło się 11 sesji naukowych. 
Obejmowały pełne spektrum zaburzeń psychia-
trycznych i umożliwiały uczestnikom refleksję nie 
tylko nad zagadnieniami biologicznymi, ale również 
etycznymi, socjologicznymi i pedagogicznymi. W tym 
roku tematem przewodnim były „Oczekiwania 
a możliwości współczesnej psychiatrii”. Powszechnie 
dostępna informacja zdejmuje z medycyny odium 
tajemniczości i prowokuje pacjentów do konfronto-
wania się z lekarzami. Zdawkowe, niejednokrotnie 

V zaCHodnIopomorsKIe 
dnI psYCHIatrYCzne 

mIĘdzYnarodoWa KonFerenCJa 
nauKoWo-szKoLenIoWa

Sesja czwarta dotyczyła autoimmunologicznych 
chorób wątroby, które często współistnieją z układo-
wymi chorobami tkanki łącznej. Ze względu na fakt, 
że w większości przypadków przebieg tych chorób 

jest bezobjawowy i w chwili rozpoznania u około 
25% chorych stwierdza się cechy marskości, ocena 
profilu autoprzeciwciał ma nie tylko ogromne zna-
czenie diagnostyczne, ale również prognostyczne. 

W ostatnim wykładzie omówiliśmy podstawowe 
patologie naczyń włosowatych wykrywane w bada-
niu kapilaroskopowym oraz aspekty praktycznego 
wykorzystania kapilaroskopii w diagnostyce i moni-
torowaniu układowych chorób tkanki łącznej.

Każdy blok tematyczny zakończony był krótką 
prezentacją sponsora konferencji – firmy Euroim-
mun Polska Sp. z o.o., której składamy podzięko-
wania za pomoc w zorganizowaniu sympozjum.

dr Katarzyna Fischer
Klinika Reumatologii i Chorób Wewnętrznych

nierzetelne informacje w codziennej prasie i wia-
domościach telewizyjnych bądź radiowych bywają 
przyczyną idących za nadziejami nieuzasadnio-
nych i nierealistycznych oczekiwań w stosunku 
do lekarzy. 

Sztuka medyczna, której zadaniem zawsze było 
ratowanie życia, przynoszenie ulgi w cierpieniu 
pacjenta i poprawa jakości życia, formułowała rów-
nież zasady etyczne, aby określać z ich pomocą swoje 
znaczenie i zakres. Dziś badania naukowe i idące 
za nimi nowoczesne techniki medyczne są coraz 
bardziej dynamiczne i mogą służyć nie tylko pomocy 
w chorobie, ale także ulepszaniu człowieka (np. pre-
implantacyjna selekcja genetyczna, wprowadzanie 
implantów i interfejsów umożliwiających sterowanie 
komputera myślą, psychofarmakologia i neurologia 
kosmetyczna poprawiająca nastrój, koncentrację 
i energię). O wyzwaniach etycznych w rozwoju medy-
cyny mówił prof. J. Vetulani z Instytutu Farmakologii 
w Krakowie, wierny wykładowca ZDP.
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O zagrożeniach psychia-
tryzacją życia codziennego 
dyskutowano w czasie 
sesji prowadzonej przez 
prof. B. de Barbaro z Col-
legium Medicum Uniwersy-
tetu Jagiellońskiego. Profe-
sor M. Beisert z Instytutu 
Psychologii UAM w Pozna-
niu przewodniczyła sesji 
dotyczącej problemów sek-
sualności człowieka i zwią-
zanymi z nią zagadnieniami 
transseksualizmu, pedofi lii 
kobiet, przemocy seksual-
nej wobec dzieci. W cza-
sie sesji na temat proble-
mów psychiatrii dziecięco-
młodzieżowej, prowadzonej 
przez prof. T. Wolańczyka 
z Warszawskiego Uniwersy-
tetu Medycznego, uczestnicy zastanawiali się nad 
tym, ile psychiatrii jest w zaburzeniach zachowania. 
O coraz bardziej powszechnych we współczesnym 
świecie problemach depresji i lęku oraz możli-
wościach ich leczenia rozmawiali z uczestnikami 
prof. A. Czernikiewicz z Lublina, prof. J. Rybakowski 
z Poznania i doc. D. Dudek z Krakowa. Zagadnie-
nia genetyki schizofrenii, omawiając największe 
osiągnięcia naukowe w tej dziedzinie, przybliżali 
jak zwykle w czasie ZDP prof. J. Twarowska-
Hauser, prof. J. Wciórka i gospodarz konferencji 
prof. J. Samochowiec. Uzależnienia jako zagroże-
nia XXI w. omawiane były w wielu kontekstach: 
genetycznym, farmakologicznym i terapeutycznym 
przez dr J. Kucharską-Mazur z Kliniki Psychiatrii 
PAM, prof. M. Wojnara i dr S. Habrata z Instytutu 
Psychiatrii i Neurologii w Warszawie. Nie zabrakło 

również informacji na temat nowoczesnej farma-
koterapii w praktyce klinicznej przedstawionych 
przez dr I. Patejuk-Mazurek z Warszawskiego Uni-
wersytetu Medycznego. Zachodniopomorskie Dni 
Psychiatryczne jak zwykle miały charakter między-
narodowy. W tym roku mieliśmy okazję spotkać się 
z wyjątkowo zasłużoną dla badań nad alkoholizmem 
osobą, jaką jest prof. O. Lesch, twórca współczesnej 
typologii choroby alkoholowej. 

Sprawdzone w ubiegłym roku sesje posterowe 
w formie krótkich multimedialnych prezentacji 
dostarczyły wiele interesujących informacji na temat 
prowadzonych aktualnie badań. Nad obradami 
czuwał zawsze obecny i prowadzący wykład inau-
guracyjny kierownik Kliniki Psychiatrycznej IPiN, 
konsultant krajowy w dziedzinie psychiatrii, szcze-
cinianin prof. M. Jarema.



Konferencje, zjazdy, szkolenia

30         Biuletyn Informacyjny     nr 2 (64) 2009

Po zakończeniu obrad odbyło się spotkanie 
Komitetu Rejestracyjnego Polskiego Towarzystwa 
Badań nad Uzależnieniami. Jest bardzo ważne, 
aby w 38-milionowym państwie, jakim jest Polska, 
powstało naukowe towarzystwo integrujące specja-
listów z różnych dziedzin związanych z problemem 
uzależnień, gdyż dotyczy on coraz szerszej i coraz 
młodszej populacji pacjentów.

Organizatorzy dziękują wszystkim sekcjom Pol-
skiego Towarzystwa Psychiatrycznego zaangażowa-
nym w pomoc w organizowaniu konferencji: Sekcji 
Genetyki Psychiatrycznej, Sekcji Psychofarmako-

logii, Sekcji Psychiatrii Biologicznej, Komisji ds. 
Uzależnień, Komisji Zdrowia Psychicznego Komi-
tetu Nauk Neurologicznych PAN, Sekcji Psychote-
rapii i Terapii Rodzin, a także redakcji czasopisma 
„Ordynator Leków” za wydrukowanie suplementu 
z abstraktami oraz wszystkim sponsorom, którzy 
udzielili pomocy przy organizacji konferencji.

Mamy zatem nadzieję za rok spotkać się znowu 
w Międzyzdrojach, aby obradować równie owocnie.

Izabela Gorzkowska
Zdjęcia Grzegorz Gorzkowski 
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W dniach 8-15 maja 2009 r. odbyła się VI edycja 
ogólnopolskiego programu Stowarzyszenia Bibliote-
karzy Polskich „Tydzień bibliotek” mającego na celu 
promocję czytelnictwa, upowszechnianie „najlepszych 
praktyk” w działalności bibliotek, podnoszenie rangi 
zawodu bibliotekarza w świadomości społecznej. Tego-
roczna edycja odbywała się pod hasłem „Biblioteka 
to plus”. W jej ramach Biblioteka Główna PAM zorga-
nizowała wystawy książek naukowych oraz aktywnie 
brała udział w charytatywnym kiermaszu.

Wystawa zagranicznych książek naukowych 
z zakresu stomatologii

W dniu 12 maja 2009 r. odbyła się wystawa 
zagranicznych podręczników z zakresu stomatolo-
gii zorganizowana wspólnie z firmą Medicalbooks.
pl z Poznania. Zaprezentowano najnowsze publi-
kacje wiodących wydawców literatury medycznej. 
Na miejscu można było zamówić prezentowane 
tytuły. Wystawie towarzyszyła prezentacja pomocy 
dydaktycznych oraz dodatków multimedialnych 
do podręczników dla wykładowców Pomorskiej 
Akademii Medycznej prowadzona przez Agnieszkę 
Studencką z wydawnictwa Elsevier.

„tYdzIeŃ bIbLIoteK” 
W bIbLIoteCe GŁÓWneJ pam

Kiermasz książek wydawnictwa  
elsevier urban & partner

13-14 maja 2009 r. Biblioteka Główna wraz 
z wydawnictwem Elsevier Urban & Partner zorga-
nizowały wystawę i kiermasz książek medycznych. 
Zaprezentowano najnowsze podręczniki dla studen-
tów medycyny, m.in. serie Crash Course i To pro-

ste, atlasy anatomiczne, duży wybór podręczników 
do fizjoterapii, chorób wewnętrznych, pediatrii. 
Książki można było nabyć z dużym rabatem, dlatego 
też kiermasz cieszył się dużym zainteresowaniem.

Kiermasz charytatywny w bibliotece Głównej us
Jak co roku podczas „Tygodnia bibliotek” szcze-

cińscy bibliotekarze zorganizowali kiermasz, z któ-
rego dochód przeznaczony jest na cel charytatywny. 

W tym roku na kiermaszu można było znaleźć cie-
kawe książki, egzotyczne drobiazgi oraz skosztować 
ciast upieczonych przez pracowników bibliotek, 
a uzyskane pieniądze przekazane zostały Fundacji 
Dzieciom „Zdążyć z pomocą”. W poprzednich latach 
zebrane pieniądze przeznaczano m.in. na zakup 
książek dla dzieci z Zespołu Szkół Szpitalnych.

mgr inż. Edyta Rogowska
Biblioteka Główna
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tacja kulturowego dziedzictwa regionu historycz-
nego Pomorza Zachodniego, a także wybranych 
elementów dziedzictwa narodowego i światowego 
zgromadzonych na terenie Pomorza Zachodniego, 
ochrona najcenniejszych zbiorów bibliotecznych 
przechowywanych w bibliotekach i innych insty-
tucjach kulturalnych regionu, udostępnienie cen-
tralnego wirtualnego katalogu bibliotek publicznych 
i naukowych województwa zachodniopomorskiego, 
udostępnienie bibliografii piśmiennictwa regionu 
i baz wiedzy o regionie, naukowych baz danych 
instytucji naukowo-badawczych Pomorza Zachod-
niego, publikowanie on-line prac naukowych doty-
czących regionu, jak również wspieranie działalności 
kulturalnej, dydaktycznej i edukacyjnej. Do końca 

„pomeranIa”  
zaCHodnIopomorsKa 
bIbLIoteKa CYFroWa

W dniu 8 maja br. uroczyście uruchomiona 
została Zachodniopomorska Biblioteka Cyfrowa 
„Pomerania”. W uroczystości wziął udział marsza-
łek województwa zachodniopomorskiego Władysław 
Husejko, rektorzy uczelni szczecińskich, dyrektorzy 
i pracownicy bibliotek uczestniczących w projekcie. 
Pomorską Akademię Medyczna reprezentowali rektor 
PAM prof. Przemysław Nowacki oraz prof. Ireneusz 
Kojder – redaktor naczelny Wydawnictwa PAM.

Biblioteka cyfrowa jest częścią projektu pod 
nazwą Zachodniopomorski System Informacji 
Region@lnej i N@ukowej ZSIReNa realizowanego 
przez 12 bibliotek województwa zachodniopo-
morskiego, a koordynowanego przez Książnicę 
Pomorską. Głównym celem projektu jest prezen-
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tego roku projekt jest finansowany ze środków 
województwa zachodniopomorskiego.

W Zachodniopomorskiej Bibliotece Cyfrowej pre-
zentowane są m.in. starodruki, rękopisy, ryciny, 
dokumenty kartograficzne, muzykalia, akty prawa 
lokalnego, biuletyny informacyjne wydawane przez 
rady miast, ale również podręczniki i skrypty, dok-
toraty i habilitacje, materiały dydaktyczne pogru-
powane w kolekcjach: Pomeranika, Dziedzictwo 
kulturowe, Nauka i dydaktyka, Doktoraty i habi-
litacje oraz Akty prawa lokalnego i dokumenty 
urzędowe.

Do chwili obecnej Biblioteka Główna Pomor-
skiej Akademii Medycznej zaprezentowała w ZBC 
starodruki i książki XIX- i XX-wieczne z zakresu 
medycyny, botaniki oraz alchemii. Są tam również 
najnowsze Annales Academiae Medicae Stetinensis/
Roczniki Pomorskiej Akademii Medycznej w Szcze-
cinie. Kolekcja Dziedzictwo kulturowe będzie uzu-
pełniana o kolejne unikatowe starodruki i cenne 
dzieła z XIX i XX w. Do kolekcji Nauka i dydaktyka 
oraz Doktoraty i habilitacje stopniowo wprowa-

dzane będą materiały dydaktyczne publikowane 
w Wydawnictwie PAM, materiały informacyjne i roz-
prawy habilitacyjne naszych pracowników. Pojawi 
się także „Biuletyn Informacyjny” naszej uczelni. 
Bezpośrednie wejście do biblioteki cyfrowej: http://
zbc.ksiaznica.szczecin.pl lub poprzez link na stronie 
biblioteki PAM.

Oprócz biblioteki cyfrowej uruchomiony został 
także interfejs wyszukiwawczy Rozproszonego Kata-
logu Centralnego Bibliotek Szczecina i Regionu 
Rok@bi. Katalog centralny umożliwia równoległe 
przeszukiwanie katalogów bibliotecznych oraz 
bibliograficznych baz danych wszystkich biblio-
tek naszego regionu i wyświetlanie listy rezulta-
tów przeszukania w postaci jednej zdeduplikowanej 
listy bez względu na system biblioteczny, w któ-
rym pracują poszczególne biblioteki. Bezpośrednie 

wejście do katalogu: http://rokabi.
ksiaznica.szczecin.pl/ lub poprzez 

link na stronie biblioteki PAM.
mgr Dagmara Budek

Biblioteka Główna PAM
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WYstaWa KsIąŻeK nauKoWYCH
W dniach 26–28 maja br. Biblioteka Główna 

wraz z firmą International Publishing Service zor-
ganizowała wystawę zagranicznych książek nauko-
wych. Tradycyjnie już co roku w maju, tuż po Mię-
dzynarodowych Targach Książki w Warszawie, 
prezentowane są najnowsze publikacje naukowe 
z zakresu medycyny i nauk pokrewnych. W tym 
roku miejscem ekspozycji była czytelnia naukowa 

w Filii nr 1 w SPSK-1 przy ul. Unii Lubelskiej, licz-
nie odwiedzana głównie przez pracowników tego 
szpitala. Każdy zainteresowany mógł na miejscu 
przejrzeć wybrane pozycje i oczywiście je zaku-
pić. Jak zwykle, biblioteka wzbogaciła swoje zbiory 
o nowe tytuły, a osoby prywatne mogły skorzystać 
z atrakcyjnego rabatu.

Dagmara Budek
Biblioteka Główna
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Minione półrocze upłynęło pod znakiem inten-
sywnej promocji Pomorskiej Akademii Medycznej, 
a zwłaszcza Wydziału Nauk o Zdrowiu oraz nowych 
kierunków: higieny dentystycznej, dietetyki i fi zjo-
terapii. 

Wraz ze studentami wzięliśmy udział w ośmiu 
dużych targach edukacyjnych. Podczas spo-
tkań i rozmów z maturzystami i uczniami klas 
szkół ponadgimnazjalnych rozdano ponad 3 tys. 
ulotek, które zawierały szczegółowe informacje 
o wydziałach i kierunkach PAM. Stoiska Akademii 
na wszystkich spotkaniach były chętnie odwie-
dzane przez młodych ludzi, nasi studenci nie tylko 
odpowiadali na pytania, ale także przeprowadzali 

badania profi laktyczne: mierzyli ciśnienie tętnicze 
krwi, sprawdzali poziom cukru, ważyli, mierzyli, 
obliczali BMI i uczyli udzielania pierwszej pomocy. 
Kolorowe stoiska PAM stworzyliśmy na targach 
w Koszalinie, Szczecinie, Gorzowie Wielkopolskim 
i  Gryfi cach. 

W dniach 2 i 3 kwietnia odbyły się Drzwi Otwarte 
PAM. Pierwszego dnia w SPSK-2 na Pomorzanach, 
w Samodzielnej Pracowni Fizjoterapii i Odnowy 
Biologicznej oraz Bibliotece Głównej. Drugiego - 
na Wydziale Nauk o Zdrowiu przy ul. Żołnierskiej. 
Wspomagali nas wykładowcy: prof.  Krzysztof Boro-
wiak, dr  Ryta Łagocka i dr  Magdalena Baśkiewicz, 
których fascynujące wykłady przyciągnęły tłumy 

promoCJa pam 
tarGI eduKaCYJne, 

drzWI otWarte pam
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W dniu 22 maja 2009 r. w Szczecinie w siedzibie 
Wydziału Nauk o Zdrowiu PAM odbyło się zebranie 
sprawozdawczo-wyborcze Oddziału Zachodniopo-
morskiego Polskiego Towarzystwa Medycyny Perina-
talnej. Jako pierwszy głos zabrał prof. Jan Wilczyń-
ski, przewodniczący Polskiego Towarzystwa Medy-
cyny Perinatalnej, zachęcając wszystkich do udziału 
w ogólnopolskim kongresie PTMP, który odbędzie się 
w unikatowej w skali Europy łódzkiej Manufakturze, 
a aktualne i nowo wybierane władze do aktywności 
zawodowej. Po wykładzie poświęconym zespołowi 
antyfosfolipidowemu, który wygłosiła prof. Elżbieta 
Ronin-Walknowska, przewodniczący Oddziału 
Zachodniopomorskiego PTMP dr hab. prof. PAM 
Jacek Rudnicki przedstawił sprawozdanie z działal-
ności oddziału za trzy ostatnie lata. Ustępującego 

WYborY zarządu 
poLsKIeGo toWarzYstWa 
medYCYnY perInataLneJ

zarządowi udzielono absolutorium i rozpoczęły się 
wybory. Nowym przewodniczącym oddziału został 
prof. Witold Malinowski, a w skład nowego Zarządu 
weszli: dr hab. Agnieszka Kordek − przewodni-
cząca, dr Paweł Brelik − skarbnik, oraz członkowie: 
lek. Tomasz Elster, lek. Wojciech Halec, dr Olimpia 
Sipak-Szmigiel, lek. Sławomir Szymański. Człon-
kami Komisji Rewizyjnej zostali: dr Antoni Głaz, 
dr Tomasz Płonka, lek. Joanna Warmbier. Na koniec 
goście wysłuchali wykładu na temat alternatyw-
nych metod monitorowania noworodków. Zebranie 
zakończył przewodniczący-elekt prof. Witold Mali-
nowski, dziękując za oddane głosy i zobowiązując 
się do dalszego, równie konstruktywnego i czynnego 
działania.

Sławomir Szymański

młodzieży. Były zawsze z nami panie Dorota Czech 
i Dorota Czarnecka z Biura Rekrutacji oraz stu-
denci z IFMSA. Sukcesem zakończyło się spotkanie 
w I Liceum Ogólnokształcącym w Szczecinie. Aula 
tej szkoły z trudem pomieściła wszystkich chętnych, 
którzy chcieli posłuchać wykładów naukowców 
z PAM. Doceniając pracę studentów, rektor PAM 
prof. Przemysław Nowacki zaprosił osoby biorące 

udział w targach na uroczyste spotkanie do sali 
Senatu. Przy kawie i ciastkach rozmawiano o tym, 
co było i co należy zrobić jeszcze…

A hitem tegorocznych targów był długopis-strzy-
kawka z logo PAM.

red. Kinga Brandys
rzecznik prasowy PAM



Biuletyn Informacyjny     nr 2 (64) 2009         37

Kinga Brandys: Dlaczego wybrał Pan pielęgniar-
stwo?
Marcin Ordakowski: Zaraz po maturze trafiłem 
na Wydział Teologiczny, gdzie poznałem pielęgniarza, 
absolwenta szczecińskiego Studium Medycznego. Pod 
jego wpływem zrezygnowałem z seminarium i trafiłem 
do Studium, gdzie uczyłem się przez trzy lata. Byłem 
bardzo żądny wiedzy i mimo że rozpocząłem pracę 
zawodową, wybrałem studia na Wydziale Pielęgniar-
skim Pomorskiej Akademii Medycznej w Szczecinie. 
Po ukończeniu tego kierunku do 2006 r. pracowałem 
w szpitalu przy ul. Arkońskiej.

Jakim był Pan studentem?
Nie jakąś wybitną jednostką, myślę, że byłem 

średnim studentem, ale za to jedynym mężczyzną 
na roku. Nie miałem nigdy problemów z egzami-
nami, które zaliczałem tak jak wszyscy: na trójki, 
czwórki, a nawet na piątki.

O czym była Pańska praca magisterska? 
O stosunku personelu medycznego do pacjen-

tów zarażonych HIV i chorych na AIDS. Przeprowa-

dzone przeze mnie badania do dziś można znaleźć 
w internecie. Obejmowały one prawie wszystkie 
szczecińskie szpitale.

Czy jako student znał Pan języki obce?
Całe życie uczyłem się niemieckiego. Podejmu-

jąc studia o kierunku medycznym, miałem w per-
spektywie wyjazd za granicę. Wiedziałem, że z tym 
zawodem znajdę pracę na całym świecie. To była 
dobra motywacja do nauki języków. Dobrze wie-
działem, jakie są zarobki w Polsce, moja pierwsza 
wypłata wynosiła 800 zł. Znajomym wstydziłem się 
powiedzieć, ile zarabiam. 

Chciał Pan wyjechać z kraju za wszelką cenę, 
czy było to raczej marzenie?

To nie była desperacja, tylko marzenie, że mam 
furtkę po skończeniu studiów. Przecież jeszcze 
przed wejściem do Unii Europejskiej pielęgniarki 
otrzymywały zgodę na pracę w innych krajach. 
Zawsze marzyłem o wyjeździe do Niemiec. Po roz-
mowach z pracodawcą z Bonn miałem wyjechać 
do domu starców w Monachium, ale wszystko tro-
chę się pokomplikowało. Niemiecki pracodawca 
oczekiwał, że będę osobą od „brudnych robót”. 
Podczas wywiadu wszystko poszło bardzo dobrze, 
a jak zadzwonili, to  pytali, czy umiem obierać 
ziemniaki. Wtedy zdecydowałem, że muszę poczekać 
na inną propozycję pracy. W międzyczasie otrzy-
małem kontrakt w szpitalu, tym samym zacząłem 
lepiej zarabiać. Ale kontrakt oznaczał jednocześnie 
wzrost liczby godzin pracy do 200–300 miesięcz-
nie i nie miałem urlopu. Wtedy zacząłem szukać 
pracy w innych krajach. Ofert było sporo. Chcieli 
mnie nawet Francuzi, mimo że nie znałem języka. 
Proponowali, że na początek będę pracował jako 
pomoc pielęgniarki i za darmo uczył się przez trzy 
miesiące francuskiego. Propozycje były bardzo 
atrakcyjne. 

Czy te oferty były tylko dla Pana?
Nie, nie tylko, wiadomo, że w PAM kształcimy 

dobry personel, dobrze przygotowany do pracy. 

nasI za GranICą
Wywiadem z mgr Marcinem Ordakowskim, pielęgniarzem, absolwentem Pomorskiej Akademii 
Medycznej w Szczecinie pracującym w Londynie, pragniemy zainaugurować cykl artykułów 
o absolwentach PAM, którzy wybrali pracę za granicą. Jest ich bardzo wielu w różnych zakątkach 
świata. Pomysłodawczyni projektu, rzecznik prasowy PAM Kinga Brandys zaprasza do współpracy 
i podzielenia się swoimi doświadczeniami z życia i pracy na obczyźnie.



38         Biuletyn Informacyjny     nr 2 (64) 2009

Na pewno jesteśmy lepsi w umiejętnościach prak-
tycznych. 

Co było dalej?
Moi znajomi wyjechali do Anglii i przysyłali 

maile, opisując, jak tam jest, i wtedy postanowi-
łem jechać. Angielskiego nie znałem, wywiad prze-
szedłem telefonicznie. Na pytania odpowiadałem 
tylko „Yes” (śmiech). Nawet nie wiem, na co się 
zgodziłem. Pojechałem do Szkocji, gdzie rozma-
wiałem po niemiecku. Oj, nie było łatwo. Zaczą-
łem pracę w domu starców. Rozpocząłem też 
naukę języka angielskiego, głównie przez kontakt  
z pacjentami, i po trzech miesiącach już trochę 
rozmawiałem. Ponad pół roku czekałem na reje-
strację w angielskiej Izbie Pielęgniarskiej i w tym 
czasie nadal uczyłem się języka. Poznałem go już 
na tyle dobrze, że gdy poszedłem na rozmowę o pracę 
do szpitala, otrzymałem zatrudnienie w swoim zawo-
dzie. I tak się zaczęło.

Gdzie Pan pracuje teraz?
Najpierw pracowałem w John Radcliffe Hospital 

w Oxfordzie – to jeden z największych uniwersy-
teckich szpitali angielskich – na oddziale gastrolo-
gii i gastroenterologii. Cały czas myślałem jednak 
o kardiologii, na takim właśnie oddziale pracowałem 
sześć lat w Szczecinie. I wreszcie znalazłem miejsce 
w szpitalu kardiologicznym Royal Hospital w Londy-
nie, gdzie rozpocząłem pracę jako pielęgniarz – czyli 
w swoim zawodzie. Po trzech miesiącach otrzyma-
łem propozycję specjalizacji z kardiologii. Zaraz ją 
zaczynam i nie ukrywam, że jestem pełen obaw.

Jak wygląda pańska praca, co należy do Pana 
obowiązków?

W naszym szpitalu na jedną pielęgniarkę przy-
pada sześciu pacjentów. Większą liczbą osób nie 
można się opiekować, ponieważ nie jest to zgodne 
ze standardami. Tylko podczas nocnych dyżurów 
może być więcej. My bardziej skupiamy się na pacjen-
cie. W Polsce nie byliśmy w stanie ogarnąć wszyst-
kich, dlatego siłą rzeczy skupialiśmy się na najcięż-
szych przypadkach. I tak naprawdę nie znaliśmy 
pacjentów. A jak mam sześć osób, to wiem o nich 
wszystko. Znam bardzo dokładnie całą ich historię, 
przebyte choroby i operacje. Podczas raportów muszę 
wszystko wiedzieć o pacjencie. Muszę znać wyniki 
badań, jak przekazuję dyżur drugiej osobie, jestem 
zobowiązany przekazać te informacje. 

Czy przydaje się Panu wiedza zdobyta w PAM? 
Do mojego szpitala szukano osób z doświad-

czeniem w pracy na oddziałach kardiologicznych. 

Osoba po szkole nie zawsze daje sobie radę. Nigdy 
nie żałowałem swoich studiów. Jak mówię, że jestem 
magistrem po PAM, to robi wrażenie, w Anglii nie-
wiele osób ma taki dyplom. 

Co chciałby Pan powiedzieć dzisiejszym stu-
dentom WNoZ?

Muszą się uczyć języków. Znajomość języków bar-
dzo pomaga, przede wszystkim angielskiego. Życie 
tak czasem pokieruje… trzeba być przygotowanym 
na wszelkie możliwości. Zawód medyczny sprawia, 
że świat stoi otworem, a to oznacza lepsze zarobki  
i komfort pracy. Teraz mam świetne zabezpiecze-
nie socjalne, dłuższe wakacje, nawet siedmioty-
godniowe, i 100% wynagrodzenia na zwolnieniu 
lekarskim. Są darmowe szkolenia, na które nas 
namawiają, i jest ich bardzo dużo.

Chce Pan zostać za granicą?
Tak, coraz częściej tak myślę. 

A jak traktują Pana w Anglii lekarze?
Nie ma porównania z Polską. Tu w Anglii jest wyż-

sza kultura. Lekarz bardzo często mnie pyta: „Panie 
Marcinie, czy mogę odwiedzić Pana pacjenta?”. 
Lekarz chce znać moją opinię o pacjencie, np. o tym, 
czy może iść do domu, jak się czuje i czy może go 
teraz zobaczyć. Gdy mówię, że teraz pacjent odpo-
czywa lub śpi, lekarz wie, że nie wolno go budzić 
i musi przyjść później. Zawsze wierzy w to, co ja 
mówię. Na każdym kroku jest „proszę”, „dziękuję”. 
Ostatnio zrobiłem proste badanie EKG i włożyłem 
je w kartę historii choroby, za pół godziny lekarz 
przyszedł i podziękował za to badanie. Pierwszy 
raz w życiu ktoś mi podziękował za takie zwykłe 
badanie. 

A pacjenci? 
Pacjenci zawsze mnie pytają, skąd jestem, jak 

widzą polskie nazwisko na identyfikatorze. Zaraz 
przypomina im się II wojna światowa. Mam wiele 
dowodów sympatii ze strony pacjentów. Piszą póź-
niej do nas kartki z podziękowaniami lub zostawiają 
je na łóżkach. Taki tu jest zwyczaj. 

Ma Pan dużo pracy, jest czas dla siebie?
Pracuję 160 godzin miesięcznie. Są oczywiście 

nadgodziny, ale już nie muszę ich brać. Zarabiam 
wystarczająco dużo, mogę realizować się podczas 
normalnej pracy. Mam czas na życie prywatne i spo-
tkania z przyjaciółmi.

Dziękuje za rozmowę. 
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W dniu 25 czerwca br. w sali Świętoborzyców 
Zamku Książąt Pomorskich otwarta została wystawa 
„Pasje pracowników, absolwentów i studentów 
PAM”. Ekspozycja przygotowana z okazji 60-lecia 
Pomorskiej Akademii Medycznej prezentowana była 
w Rektoracie PAM od 7 października do końca grud-
nia 2008 r. Obejmowała prace oryginalne i kolekcje 
21 osób, łącznie ponad 250 eksponatów, na które 
składały się: obrazy, grafiki, rysunki, fotografie, 

haft oraz zbiory kolekcjonerskie: radioodbiorników, 
figurek sów, pucharów i medali, a także stare wypo-
sażenie klinik i zakładów (biurko, fotele, telefony, 
maszyny i przybory do pisania oraz emaliowane 
tablice z nazwami ulic i jednostek organizacyjnych 
PAM). Wystawa w Zamku to tylko niewielka część 
całej ekspozycji, skomponowana przez pracowników 
Działu Wystaw Zamku.

Dagmara Budek

pasJe praCoWnIKÓW, 
absoLWentÓW I studentÓW pam 
W zamKu KsIąŻąt pomorsKICH
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W sierpniu 2009 r. już po raz dziewiąty odbędą 
się Regaty Unity Line: wyścigi na trasie Świno-
ujście-Kołobrzeg, na redzie portu Kołobrzeg oraz 
na trasie z Kołobrzegu do Świnoujścia. W tym roku 
wystartuje załoga gminy Rewal ze znakomitą kapitan 
Joanną Pajkowską. Popłyną na słynnym jachcie 
„Polonez”, na którym kpt. Krzysztof Baranowski 
opłynął samotnie świat.

Z roku na rok impreza gromadzi coraz więcej 
jachtów i żeglarzy. Zgłosili się już samotni żeglarze: 
Krzysztof Krygier z Pałacu Młodzieży w Szczecinie 
na jachcie „Bluefi n”, Edward Zając z Jacht Klubu 
Ustka na „Holly”, Andrzej Kruszczyński z YKP Gdy-
nia na „Resumee”, Maciej Ziemba z JKM Neptun 
Gdańsk na „Janeczce 2”, a także 15 jachtów nie-
mieckich, dwa duńskie i siedem polskich. Udział 
zawodników z Niemiec i Danii to zasługa bardzo 

IX reGatY unItY LIne
W wakacyjnym już nastroju zapraszamy do uczestnictwa w wielkiej morskiej przygodzie...

aktywnego organizatora regat na terenie Niemiec 
i Danii Waldemara Skuzy, polskiego lekarza od wielu 
lat mieszkającego w Niemczech.

Statkiem Komisji Sędziowskiej będzie 33-metrowy, 
jeden z największych w Polsce jacht motorowy „Mor-
ski Patrol” z kpt. Zbigniewem Grześkowiakiem. 
Na jego pokładzie popłynie także ekipa fi lmowa – 
operator fi lmowy Jacek Bonecki oraz grupa uczennic 
z Gimnazjum w Jerzmanowej, zwyciężczynie ogólno-
polskiego konkursu na reportaż fi lmowy Kid Witness 
News. Regaty tradycyjnie uświetni pamiątkowymi 
nagrodami fi rma Maritimus z Fuhlendorf. 

Zakończenie IX Regat Unity Line i ogłoszenie ofi -
cjalnych wyników odbędzie się 29 sierpnia 2009 r. 
godz. 17 na terenie Jacht Klubu AZS w Szczecinie 
przy ul. Przestrzennej. Jest otwarte dla publiczności, 
a żeglarze JK AZS mile widzą wszystkich żeglarzy 
i entuzjastów żeglarstwa.

Wyniki regat, informacje o imprezie, druki zgło-
szeń oraz liczne zdjęcia i artykuły prasowe można 
obejrzeć na stronie www.regatyunityline.pl.

Piotr Stelmarczyk 
Jacht Klub AZS w Szczecinie
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W dniu 18 kwietnia 2009 r. w sali Senatu War-
szawskiego Uniwersytetu Medycznego odbyło się 
spotkanie Ogólnopolskiego Porozumienia Dokto-
rantów Uczelni Medycznych. Pomorską Akademię 
Medyczną reprezentowały lek. Hanna Marciniak 
oraz mgr Agnieszka Szynkowska. 

Obrady otworzył przewodniczący OPDUM Piotr 
Wieczorek ze Śląskiego Uniwersytetu Medycz-
nego. Po krótkim przywitaniu i przedstawieniu 
dotychczasowej działalności OPDUM dyskutowano 
na temat problemów doktorantów na poszczegól-
nych uczelniach. 

Następnie podjęto temat funkcjonowania dok-
toranta na styku uczelnia, w obrębie której pro-
wadzona jest działalność naukowo-dydaktyczna, 
i zakłady opieki zdrowotnej, w których realizowane 
są programy specjalizacyjne. Dominującą kwestią 
była wizja doktoranta jako lekarza-naukowca-nau-
czyciela. Kolejnymi poruszanymi problemami były: 
stworzenie możliwości łączenia rezydentury i stu-
diów trzeciego stopnia bez konieczności rezygnowa-
nia ze stypendium doktoranckiego oraz wysokość 
pensum doktorantów. 

Postulowano m.in.:
wprowadzenie ścisłej kontroli  –
liczby zajęć dydaktycznych 
realizowanych przez każ-
dego pracownika naukowego, 
w tym doktoranta; 
umożliwienie doktorantom  –
prowadzenia zajęć dydak-
tycznych w języku obcym 
(po zawarciu wiążącej umowy 
cywilnoprawnej);
podniesienie wysokości sty- –
pendium doktoranckiego 
(w tym stypendium za wyniki 
w nauce dla najzdolniejszych 
uczestników studium);

zapewnienie optymalnych warunków pracy  –
doktoranta w poszczególnych zakładach i kli-
nikach. 
Z ciekawszych sugestii: zaproponowano wprowa-

dzenie walidacji programu studiów doktoranckich 
(w tym także promotorów) w formie ankiet oraz 
zrezygnowanie z konieczności regulowania składki 
członkowskiej w izbach lekarskich w okresie realiza-
cji studiów. Owocem merytorycznej i niejednokrotnie 
bardzo emocjonalnej debaty było zaproponowanie 
postulatów, które (po szczegółowym opracowaniu) 
zostaną przedstawione rektorom wszystkich uczelni 
medycznych w kraju, a także przedstawicielom 
Ministerstwa Nauki i Szkolnictwa Wyższego oraz 
Ministerstwa Zdrowia. 

Drugą część obrad otworzył prof. Marek Kulus, 
prorektor ds. dydaktyczno-wychowawczych WUM. 
Wśród zaproszonych gości byli prof. Bożena Gut-
kowska – członek Rady Głównej Szkolnictwa Wyż-
szego oraz Roman Danielewicz z Ministerstwa 
Zdrowia. 

Roman Danielewicz przedstawił założenia, które 
do tej pory udało się zrealizować (m.in. zaakcepto-

z obrad oGÓLnopoLsKIeGo 
porozumIenIa doKtorantÓW 

uCzeLnI medYCznYCH
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pracy doktorskiej. Wywołało to burzliwą dyskusję. 
Mamy nadzieję, że przytoczone przez nas argumenty 
ponownie przekonają przedstawicieli Ministerstwa 
Zdrowia o słuszności naszego stanowiska, które 
ostatecznie zostanie zaakceptowane i przekazane 
do realizacji.

W kolejnej części zjazdu wystąpił Paweł Żebryk 
– lekarz stażysta z UM w Poznaniu. W imieniu 
Parlamentu Studentów Rzeczypospolitej Polskiej 
przedstawił on stanowisko w sprawie planowanych 
reform kształcenia lekarzy. 

Obrady zakończono sformułowaniem komuni-
katu zjazdowego popartego przez wszystkich dele-
gatów.

lek. Hanna Marciniak
Samorząd Doktorantów PAM

wanie podniesienia kwoty wypłacanej lekarzom rezy-
dentom), a także przyszłe zadania: zmianę warun-
ków przyznawania akredytacji poszczególnym ośrod-
kom kształcenia kadr medycznych, „urealnienie” 
programów ramowych poszczególnych specjalizacji, 
przedyskutowanie ewentualnej rezygnacji z koniecz-
ności odbywania stażu podyplomowego czy egza-
minu praktycznego przeprowadzanego w ramach 
egzaminu specjalizacyjnego (głównie w dziedzinach 
zabiegowych). Dla wszystkich zgromadzonych nie-
małym zaskoczeniem była informacja o wycofaniu 
się z wcześniej uzgodnionego stanowiska MZ traktu-
jącego o możliwości łączenia rezydentury i studiów 
doktoranckich bez konieczności rezygnacji z pobie-
rania stypendium czy wnoszenia opłat za obronę 
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W dniach 24–26 kwietnia 2009 r. w Szczeci-
nie odbyło się spotkanie studentów medycyny 
z uniwersytetów w Greifswaldzie (Niemcy), Lund 
(Szwecja), Tartu (Estonia) oraz PAM w ramach 
inicjatywy International Medical Student Pro-
ject. Ideą projektu jest integracja środowiska 
studentów naszych uczelni, przeprowadzanie 
wspólnych badań i przedstawianie ich wyni-
ków podczas sesji Studenckiego Towarzystwa 
Naukowego, a także promowanie naszych uczelni 
i regionów. Koordynatorem projektu ze strony 
PAM jest dr A. Mierzecki, ze strony Niemiec 
– prof. H.J. Hannich, Szwecji – prof. P. Mont-
némery i Estonii – dr E. Malinov.

zaGranICznI studenCI 
W zaKŁadzIe mIKrobIoLoGII 

I ImmunoLoGII pam
Zagranicznych studentów przywitała kilkunasto-

osobowa grupa Polaków. W planach pobytu znalazły 
się imprezy integracyjne w postaci wspólnego przygo-
towywania posiłków, zwiedzania miasta, dyskoteki, 
konkursu karaoke, a także rozgrywek sportowych 
(turniej siatkówki w hali PAM). Jednak najważniej-
szą część pobytu studentów w Szczecinie stanowiły 
wykłady pracowników naukowych Katedry i Zakładu 
Mikrobiologii i Immunologii PAM (dr L. Szymaniak, 
dr M. Nowosiad i dr M. Mnichowska-Polanowska) 
na temat chorób infekcyjnych. Po części zajęć teo-
retycznych goście wzięli udział w warsztatach, zapo-
znając się z metodami diagnostycznymi, z ogląda-
niem preparatów mikroskopowych włącznie.
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Współpraca studentów naszych uczelni trwa nie-
przerwanie od 13 lat. Podobne spotkania organizo-
wane są co pół roku w kolejnym ośrodku akademic-
kim. Najbliższe zaplanowano na jesień w Tartu.

Karolina Machowska, Paulina Niedziałek 
II rok WL

Zdjęcia Wojciech Janczewski

26 maja br., w wieku lat 91, 
zmarł prof. Herbert Knabe, 
pracownik naukowy Uni-
wersytetu Ernst-Moritz-Arndt 
w Greifswaldzie (Niemcy), spe-
cjalista medycyny społecz-
nej i higieny. W swojej pracy 
koncentrował się na proble-
mach zdrowotnych miesz-
kańców wsi (współpracował 

z prof. M. Latalskim, dyrektorem Instytutu Medycyny 
Wsi w Lublinie i byłym rektorem tamtejszej AM). Był 
jednym z prekursorów badań nad stanem zdrowia 
populacji wiejskiej. Zaangażowany w sieć międzynaro-
dowych ekspertów ds. zdrowia ludzi na wsi współtwo-
rzył powołaną w 1961 r. w Tours (Francja) organizację 
IAAMRH (International Association of Agricultural 
Medicine and Rural Health). Wykształcił kilka gene-
racji niemieckich lekarzy ogólnych/rodzinnych. Był 
cenionym naukowcem i pedagogiem, bardzo lubianym 
przez studentów. 

Współpraca z PAM w Szczecinie rozpoczęła się 
od Jego osobistych kontaktów z prof. Janem Lubiń-
skim. Zainicjował współpracę młodzieży studenc-
kiej, która przybrała nazwę International Medical 

Student Project i zrzesza studentów medycyny 
z Greifswaldu, Lund (Szwecja) i PAM, a ostatnio 
także z Tartu (Estonia). Ideą Profesora była współ-
praca naukowa, integrująca środowiska akademic-
kie naszych uczelni. Marzył o wspólnym projekcie 
z zakresu zdrowia publicznego Community Medicine, 
który miał na celu nie tylko integrację studentów, 
ale także wniknięcie w „interior” problemów społecz-
ności lokalnych naszych krajów. Pomysł był na tyle 
ciekawy, że opiniotwórczy tygodnik „Der Spiegel” 
poświęcił Profesorowi i jego pomysłowi dwie strony 
na swoich łamach. Współpraca zaowocowała, jak 
dotąd, pięcioma pracami naukowymi autorstwa stu-
dentów z naszych krajów, z czego dwie doczekały 
się już publikacji. 

Profesor Knabe był wielkim przyjacielem Polski 
i Polaków, miłośnikiem polskiej kultury, szczególnie 
literatury. O losach pana Wołodyjowskiego, Kmicica 
czy Wokulskiego można było rozmawiać z Nim całymi 
wieczorami, jak ein Gleicher mit dem Gleichen.

Szkoda, że Profesor Knabe już nigdy nie zawita 
do Szczecina…

dr Artur Mierzecki
Samodzielna Pracownia 

Kształcenia Lekarza Rodzinnego

odszedŁ przYJaCIeL poLsKI I poLaKÓW
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maJoWe dzIaŁanIa  
IFmsa-poLand 

oddzIaŁ szCzeCIn
Miniony okres stawia w bardzo korzystnym 

świetle szczeciński oddział Międzynarodowego Sto-
warzyszenia Studentów Medycyny IFMSA-Poland. 
Przeprowadzono bardzo wiele interesujących pro-
jektów i spotkań, które po raz kolejny pokazały, 
że oprócz studiowania można mieć inne zaintere-
sowania i poświęcić chwile na pomoc innym.

Dnia 17 maja 2009 r. w ramach Programu Sta-
łego ds. Zdrowia Publicznego (SCOPH) w Centrum 
Handlowo-Rozrywkowym „Galaxy” miały miejsce 
akcje: „Kobiety w czerwieni”, „Faceci w czerni”, 
„Ulotka nie gryzie” oraz akcja antynikotynowa. Ich 
celem było zwrócenie uwagi szczecinian na pro-
blem chorób społecznych, takich jak nadciśnienie 

tętnicze, cukrzyca, otyłość czy nikotynizm. Działa-
nia nasze cieszyły się bardzo dużym zainteresowa-
niem. Klienci centrów handlowych chętnie korzy-
stali z bezpłatnych pomiarów ciśnienia tętniczego 
krwi, poziomu glukozy we krwi czy wskaźnika masy 
ciała. Oprócz samego badania każdy mógł zapy-
tać o sprawy związane z jego zdrowiem, a studenci 
w miarę posiadanej wiedzy chętnie się nią dzielili 
z innymi. 

W ramach projektu ,,Studenci dzieciom’’ prowa-
dzonego przez IFMSA–Poland, Parlament Studentów 
Pomorskiej Akademii Medycznej oraz Zachodniopo-
morski Uniwersytet Technologiczny przeprowadzono 
akcję pt. ,,Szpital Pluszowego Misia w plenerze’’, 

W dniu 13 maja 2009 r. w Heya Club odbył się 
III Bal Doktorantów szczecińskich uczelni wyższych. 
Wśród zaproszonych gości byli przedstawiciele 
władz uczelni oraz studenci Pomorskiej Akademii 
Medycznej, Zachodniopomorskiego Uniwersytetu 
Technologicznego i Uniwersytetu Szczecińskiego. 
Organizatorzy zadbali o miłą atmosferę. Na parkie-
cie szaleli młodzi naukowcy i ich mentorzy, panie 

baL doKtorantÓW
prezentowały piękne kreacje, panowie byli równie 
eleganccy. Wszyscy otrzymali pamiątkowe koszulki, 
mieli również możliwość wzięcia udziału w licznych 
konkursach z atrakcyjnymi nagrodami. Możemy 
jedynie ubolewać, że reprezentacja PAM była tak 
nieliczna. Do zobaczenia więc w przyszłym roku!

lek. Hanna Marciniak
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której towarzyszyły liczne konkursy, gry i zabawy 
przygotowane z myślą o najmłodszych. Miejscem 
akcji był park Kasprowicza, do którego przybyły 
maluchy z 15 szczecińskich przedszkoli. Razem 
ze studentami próbowały przezwyciężyć lęk przed 
wizytą u lekarza i oswoić się z tym problemem. Nasi 
,,misiowi’’ lekarze w specjalnie przygotowanych gabi-
netach lekarskich zbadali ,,pacjentów’’, z którymi 
przyszły dzieci, i przekazali im stosowne zalecenia. 
Każda zabawka otrzymała potrzebną pomoc!

Z myślą o naszych wiernych ,,misiowych’’ leka-
rzach 29 maja po raz pierwszy w Szczecinie zostało 
zorganizowane szkolenie pt. ,,Sztuka nawiązywania 
dobrego kontaktu z dzieckiem’’, które poprowadziła 
mgr Ewa Witrowa-Glińska, pedagog, socjolog i tera-
peuta. 

Z okazji obchodów Dnia bez Tytoniu odbył się 
przemarsz ulicami Szczecina, od dawnej siedziby 
Pałacu Młodzieży aż do Urzędu Miasta, gdzie uczest-
nicy pochodu wręczyli prezydentowi Szczecina 
petycję o dołożenie wszelkich starań, aby uchwala 
Rady Miasta traktująca o strefach bezdymnych była 
egzekwowana.

W ramach Programu ds. Zdrowia Reprodukcyj-
nego i AIDS (SCORA) odbyła się konferencja „Pozy-
tywny?”. Gościliśmy wielu prelegentów ze Szczecina, 
Polski i zagranicy, mieliśmy też wyjątkową okazję 
usłyszeć, jak wygląda życie osoby zakażonej wirusem 
HIV oraz jej rodziny. Grupa kilkunastu studentów 
Wydziału Lekarskiego uczestniczyła w warsztatach 
zorganizowanych przez niemiecką organizację BOR-
DERNET na temat realizacji programu edukacji 
seksualnej w krajach zachodnich. Nad wartością 
merytoryczną wszystkich działań programu czu-
wali lekarze z  Kliniki Chorób Zakaźnych PAM, za 
co pragniemy im serdecznie podziękować.

W ramach Stałego Programu ds. Praw Człowieka 
i Pokoju (SCORP) dnia 21 maja 2009 r. odbyło 
się spotkanie na temat postępowania medycznego 
w warunkach zamachu antyterrorystycznego. Zain-
teresowani mieli niepowtarzalną okazję zdobycia 
wiedzy na tematy związane z terroryzmem oraz 
przemocą masową. 

Podobna tematycznie konferencja odbyła się 
6 czerwca 2009 r. zorganizowana we współpracy 
z Uniwersytetem Szczecińskim, której tematem 
przewodnim były współczesne konflikty zbrojne. 
Wykładowcy zaprezentowali różne spojrzenia 
na konflikty – od historycznego poprzez etyczne, 
humanitarne, na spojrzeniu lekarzy i ratowników 
kończąc. Nadmienić należy, że prelegenci brali 
bezpośredni udział w konfliktach w Afganistanie, 
Kosowie, Bośni i Hercegowinie czy Sudanie. Była 
to pierwsza tego typu konferencja organizowana 
przez studentów PAM – i pierwsza tego typu ini-
cjatywa IFMSA-Poland.

Dnia 23 maja odbyły się pierwsze w Szczecinie 
obchody Międzynarodowego Dnia Celiaklii. Na spo-
tkaniu edukacyjnym „Różne spojrzenia na problem 
celiaklii” wykłady wygłosili lekarze z PAM – dr Szy-
manowicz, dr Ławniczak i dr Huryń, oraz przed-
stawicielka Polskiego Stowarzyszenia Osób z Celia-
klią i na Diecie Bezglutenowej Anna Marczewska. 
Międzynarodowy Dzień Celiaklii obchodzony był 
w wielu miastach w Polsce – Poznaniu, Warszawie, 
Krakowie, Wrocławiu, cieszy fakt, że to tego grona 
dołączył Szczecin.

IFMSA-Poland Oddział Szczecin
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7 maja w wyniku porozumienia Międzynaro-
dowego Stowarzyszenia Studentów Medycyny 
IFMSA–Poland Oddział Szczecin i Studenckiego 
Towarzystwa Naukowego Pomorskiej Akademii 
Medycznej odbyło się seminarium naukowe pod 
hasłem „Kończysz studia i co dalej?”. Celem spo-
tkania było zapoznanie studentów PAM z perspekty-
wami dalszego rozwoju zawodowego po ukończeniu 
studiów. Wśród prelegentów znaleźli się Maksy-
milian Mielczarek, lekarz stażysta, który odsłonił 
kulisy Lekarskiego Egzaminu Praktycznego oraz 
udzielił praktycznych wskazówek, jak przygotować 
się do jednego z najważniejszych egzaminów w życiu 
każdego lekarza. Agnieszka Śliwińska z Urzędu Mar-
szałkowskiego wielopłaszczyznowo omówiła okres 
stażu, począwszy od zasad ubiegania się o miejsce 
szkoleniowe, skończywszy na wymiarze godzinowym 
pracy i wynagrodzeniu lekarzy stażystów. Burza 
pytań z sali stała się wyzwaniem dla dr Magda-
leny Wiśniewskiej, przewodniczącej Klubu Młodego 
Lekarza w Szczecinie, która niezwykle konkretnie 
i rzeczowo omówiła praktyczne aspekty LEP-u, 
stażu i specjalizacji. Dopełnieniem stał się wykład 
lekarza i prawnika Bogusława Kubackiego, który 
rozszyfrował zawiłe sformułowania prawne okre-
ślające sytuację młodych lekarzy i „przetłumaczył” 
je na przystępny język. Wśród zaproszonych gości 
znalazł się również przewodniczący Okręgowej Rady 

Lekarskiej, dr Mariusz Pietrzak, który w niezwykle 
ciekawym i przemyślanym wystąpieniu poruszył 
ogromnie ważną kwestię leżącą u podstaw medycyny 
– nawiązując do słów Hipokratesa, ukierunkował 
spojrzenia młodych lekarzy na pacjenta jako czło-
wieka będącego podmiotem sztuki lekarskiej, a nie 
przedmiotem uprawianego rzemiosła. 

Od dawna nie było konferencji, która przyciągnęła 
tak dużą liczbę studentów. Frekwencja studentów 
szóstego roku medycyny wyniosła blisko 85%. Doce-
nić należy postawę młodych ludzi, którzy angażując 
się w dzień dzisiejszy poprzez nieustanne ratowanie 
życia, nie tracą wrażliwości na ludzkie cierpienie 
i wybiegają myślami, a przede wszystkim czynem 
w przyszłość, by u progu nowego, jakże trudnego 
i okupionego wieloma wyrzeczeniami życia zawodo-
wego z pełną odpowiedzialnością wkroczyć na szlaki 
świadomego kształtowania własnej przyszłości.

W imieniu IFMSA–Poland Oddział Szczecin i STN 
PAM pragnę złożyć na ręce prelegentów podziękowa-
nia za poświęcenie prywatnego czasu na rozmowę 
z ludźmi, którzy tak bardzo potrzebują na obecnym 
etapie rozwoju zawodowego rzetelnego ukierunko-
wania. Wszystkim studentom należy życzyć zacho-
wania wrażliwości i docenienia wysiłków wszystkich 
tych osób, dzięki którym jesteśmy dziś na swoim 
miejscu.

Joanna Mazurkiewicz

KoŃCzYsz studIa I Co daLeJ?

dzIeŃ sportu W pam
W trakcie ogólnoszczecińskich juwenaliów, 

23 maja 2009 r. w hali Studium Wychowania 
Fizycznego i Sportu PAM oraz na otaczającym ją 
terenie zorganizowano Dzień Sportu. Uroczystą 
inaugurację miał poprzedzić mecz piłki nożnej 
asystenci kontra studenci, lecz pogoda odstraszyła 
chyba przyszłych docentów i profesorów, bo oddali 
mecz walkowerem. Rektor PAM prof. Przemysław 
Nowacki uroczyście powitał zawodników i publicz-
ność, życząc wszystkim startującym powodzenia. 
Hala była miejscem rywalizacji w unihokeju, 

koszykówce, ping-pongu i ergometrze. Do roz-
grywek w tenisie stołowym włączył się nawet 
mgr inż. Jerzy Łuczak, kanclerz PAM, który dziel-
nie stawiał czoła studentom. Przed halą toczyła się 
rywalizacja w siatkówce, w której o prym walczyły 
trzy drużyny w systemie każdy z każdym. Już 
wtedy można było usłyszeć zapowiedzi wielkiego 
grillowania oraz wszechobecną muzykę, która 
dodawała sił do boju niestrudzonym sportowcom. 
Jedynie w tenisie ziemnym frekwencja nie dopisała 
i zamiast rozgrywek była zabawa.
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Po rywalizacji sportowej przyszedł czas 
na wspólne biesiadowanie. Każdy uczestnik Dnia 
Sportu mógł zjeść gorącą kiełbaskę z musztardą 
i kolejny raz wziąć udział w licznych konkuren-
cjach przygotowanych przez organizatorów. A kon-
kurencje były niekiedy jeszcze bardziej wymagające 
niż te sportowe, np. pompowanie balona nosem, 
przeciąganie liny, „bieg golasa” czy „siódme poty”. 
Studenci przybyli licznie, przygotowane ławki 
do biesiadowania zawsze były pełne, a publiczności 
z czasem przybywało. O godz. 20 wręczono nagrody 

specjalne ufundowane przez Studium − zwolnienia 
z zajęć wychowania fizycznego!

Organizatorami przedsięwzięcia był Parlament 
Studentów oraz Studium Wychowania Fizycznego 
i Sportu PAM. Zachmurzone niebo było przeszkodą 
w opalaniu się, ale nie zraziło uczestników rozgry-
wek. Myślę, że jeśli w kolejnym roku pogoda dopisze, 
o frekwencję kibiców i udział sportowców możemy 
być spokojni. Akcja po raz kolejny pokazała, że dla 
większości studentów oprócz nauki sport ma także 
znaczenie i wiedzą oni nie od dziś, że dobry lekarz 
to zdrowy lekarz.

Sławomir Szymański
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W dniach 1-3 maja 2009 r. odbyły się II Mistrzo-
stwa Polski Uczelni Medycznych w siatkówce plażo-
wej. Po raz drugi rozgrywano je w pięknej scenerii 
nadmorskiej plaży w Dziwnowie, a organizatorem 
było Studium Wychowania Fizycznego i Sportu oraz 
Klub Uczelniany AZS PAM. Honorowy patronat 
nad zawodami objął rektor PAM prof. Przemysław 
Nowacki.

W rywalizacji wystartowało 19 zespołów kobie-
cych i 20 zespołów męskich reprezentujących łącznie 
10 uczelni medycznych. Zabrakło, niestety, repre-
zentantów AM z Białegostoku. Podczas zawodów 
rozegrano 186 spotkań. Harmonogram spotkań był 
bardzo napięty, mecze rozpoczynały się o godz. 9, 
kończyły po 20. Wysoki poziom sportowy prezento-
wany przez większość zespołów, wspaniała pogoda 
oraz optymalne warunki zakwaterowania i wyży-
wienia w Ośrodku Wypoczynkowym „Na Wydmie” 
stworzyły niezapomnianą, wyjątkową atmosferę, 
którą na każdym kroku podkreślali uczestnicy. 

W turnieju kobiet zwyciężył zespół UM Poznań I 
przed AM Gdańsk II. Para Pomorskiej Akademii 
Medycznej K. Dudarenko i M. Wegner zajęła szó-
ste miejsce. W punktacji drużynowej zwyciężyła 
reprezentacja UM Poznań przed AM Gdańsk i UM 
Łódź. Reprezentacja PAM była szósta.

W rywalizacji mężczyzn na podium znaleźli się 
zawodnicy UM Warszawa II przed UM Łódź i ŚUM 
Katowice. W punktacji drużynowej zwyciężyła 
reprezentacja UM Warszawa przed UM Łódź i UM 
Lublin.

Mistrzostwa były prawdziwym sportowym świę-
tem studentów uczelni medycznych w Polsce oraz 
godnym sportowym zwieńczeniem obchodów 60-lecia 
naszej uczelni. Splendoru imprezie dodały relacje 
z rozgrywek w szczecińskiej prasie i telewizji. 

mgr Stanisław Gorwa
Studium Wychowania Fizycznego i Sportu PAM

II mIstrzostWa poLsKI uCzeLnI 
medYCznYCH W sIatKÓWCe 

pLaŻoWeJ KobIet I mĘŻCzYzn
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W dniu 24 maja 2009 r. odbyła się po raz kolejna 
akcja promocyjna „Studenci medycyny mieszkań-
com Szczecina”. Po raz kolejny studenci Pomorskiej 
Akademii Medycznej pod okiem swoich nauczycieli 
mogli zaprezentować mieszkańcom naszego miasta 
swoją wiedzę oraz umiejętności podczas darmo-
wych badań profilaktycznych. Organizatorem całego 
przedsięwzięcia był Parlament Studentów PAM.

Tym razem akcję przeprowadziliśmy na Jasnych 
Błoniach, w bezpośrednim sąsiedztwie fontann. 
Zmiana miejsca nie wpłynęła na frekwencję. Szcze-
cinianie bardzo chętnie odwiedzali nasze stanowi-
ska, chcąc zbadać sobie podstawowe parametry 
zdrowotne. Studenci badali ciśnienie tętnicze krwi, 
poziom glukozy we krwi, wagę ciała i BMI. Przyszli 
stomatolodzy kontrolowali stan jamy ustnej i uczyli 
prawidłowego szczotkowania zębów. Gdy rodzice 

się badali, dzieci mogły bawić się na specjalnie 
przygotowanym dla nich placu zabaw. Najwięk-
szym zainteresowaniem cieszył się jednak pokaz 
symulacji akcji ratunkowej zorganizowanej przez 
studentów ratownictwa medycznego PAM z udzia-
łem antyterrorystów. Podczas prezentacji poka-
zali wszystkim zainteresowanym, jak postępować 
w razie ataku terrorystycznego. Między kolejnymi 
pokazami uczyli wszystkich chętnych udzielania 
pierwszej pomocy. 

Impreza cieszyła się dużym zainteresowaniem, 
w czym niewątpliwie duża zasługa zaangażowa-
nych w akcję studentów. Myślę, że bez nich akcja 
nie byłaby tak spektakularna i nie miałaby szans 
zaistnieć w przyszłości.

Sławomir Szymański

studenCI medYCYnY 
mIeszKaŃCom szCzeCIna






